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سرمقاله

مشارکت همه جانبه 
در ساخت مسکن 

پروژه های دولتی مســکن 
ســازی در راستای کاهش 
التهابات بازار مسکن رونمایی 
و کلنگ می خورند. در این 
راستا اگر تامین مالی این پروژه ها با مشکل روبرو 
باشد و پیشرفتی در ســاخت و ساز حاصل نشود، 
نتیجه ای در کاهش قیمت مسکن نخواهد داشت. 
اگر چه تا بــه امروز هنوز به اهداف تعیین شــده 
ساخت و سازهای دولتی دست پیدا نکردیم اما امید 
است با اقدامات مناسبی که قرار است در راستای 
تامین مالی نهضت ملی مسکن انجام شود، تعادل 
قیمتها را در بازار مسکن شاهد باشیم. برای ساخت 

مسکن تمامی...

 حسن محتشم، کارشناس 
مسکن 
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عبور شرکت های 
دانش بنیان از ۸ هزار عدد 

با ورود 5 بانک دولتی پاشنه آشیل طرح نهضت ملی مسکن ترمیم می شود

تامین مالی ساخت مسکن ملی 
صفحه3

؟ صفحه

تعرفه  جدید  واردات  خودرو  اعلام  شد
جزئیات   سود   بازرگانی   خودروهای   وارداتی 

رئیس مرکز شــرکت ها و مؤسســات دانش بنیان 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری گفت: تعداد شرکتهای دانش بنیان به ۸ 
هزار و ۱۲ رسید. به گزارش مهر، رضا اسدی فرد در 
اخبار ۱۴ امروز با بیان اینکه امروز مرز ۸ هزار شرکت 
دانش بنیان را رد کردیم عنوان کرد: تا ســاعت ۱۲ 
امروز بیش از ۸ هزار و ۱۲ شرکت دانش بنیان تأیید 
شدند. وی با بیان اینکه این شرکت ها در سه دسته 
شرکت های مستعد دانش بنیان، نوع دو و نوع یک 
فعالیت می کنند، گفت: حدود هزار شرکت مستعد، 
شش هزار شرکت نوع دو و نزدیک به هزار شرکت نیز 
از نوع یک هستند که سطح فناوری بالاتری نسبت 
به شرکتهای مســتعد و نوع دو دارند. رئیس مرکز 
شرکت ها و مؤسسات دانش بنیان معاونت علمی و 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری اضافه 
کرد: در ۱۰ ماهه اول سال ۱۴۰۱ نزدیک به ۱.۸ برابر 
سال ۱۴۰۰، شرکت های دانش بنیان اضافه شد در 
حالیکه در سال ۱۴۰۰ کلًا ۷۵۰ شرکت به لیست 
دانش بنیان ها اضافه شــده بود. اسدی فرد با بیان 
اینکه با توجه به شعار سال، حجم ارزیابی های ما دو 
برابر شده است، گفت: استقبال بسیار خوبی از سوی 
شرکت ها شده و امیدواریم این توسعه همچنان ادامه 
داشته باشد. رئیس مرکز شرکت ها و مؤسسات دانش 
بنیان معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری تأکید کرد: در سال ۱۴۰۱ به نسبت 
سال های گذشته یک رکوردشکنی داشتیم و در ده 
ماهه اول ۱۴۰۱ شــاهد افزایش تعداد شرکت های 
دانش بنیان بودیم. وی گفــت: در هر ماه نزدیک به 
۶۰۰ شرکت جدید را ارزیابی می کنیم. ارزیابی دانش  
بنیان ها دو ســال اعتبار دارد و بعد از آن شرکت ها 
دوباره باید ارزیابی شوند؛ در حال حاضرجمعاً نزدیک 
به ۸۰۰ ارزیابی در ماه انجام می شود. اسدی فر با بیان 
اینکه زمان متوسط ارزیابی کاهش پیدا کرده است 

،گفت: در سال ۱۴۰۰ متوسط...

اجتماعی

معاون دادســتان عمومی و انقلاب تهــران گفت: 
افزایش قیمتــی که از طریق انجمن شــرکت های 
هواپیمایی به شرکت های هواپیمایی ابلاغ شد مورد 
تأیید ستاد تنظیم بازار نیســت و اضافه دریافتی از 
سوی شرکت های هواپیمایی حتما باید به مسافران 
برگردانده شود. عباس فرزادنیا اظهارداشت: افزایش 
قیمتی کــه اخیرا از ســوی انجمن شــرکت های 
هواپیمایی به شرکت های هواپیمایی ابلاغ شد، مصوبه 
ستاد تنظیم بازار را نداشت و مراجعی که به نوعی مجاز 
به پیشنهاد قیمت ها هستند، مکلفند که نظر ستاد 
تنظیم بازار را در مورد افزایش قیمت ها دریافت کنند.
وی افزود: مصوبات متعددی که ستاد تنظیم بازار بر 
عهده داشته گویای این است که خدمات حمل و نقل 
هم در حوزه های ریلی، هوایی و جاده ای درون شهری 
و برون شهری مشــمول قیمت گذاری است و حتما 
باید ستاد تنظیم بازار این قیمت گذاری را در نهایت 
تنفیذ و تصویب کنند. معاون دادستان تهران و رئیس 
دادسرای ناحیه ۳۰ فرودگاه های تهران گفت: شصت 
و ششمین مصوبه شورای هماهنگی اقتصادی هم با 
حضور روسای قوا تشکیل می شود؛ آنجا هم به صراحت 
تصریح دارد که همه تصمیم گیری که دستگاه های 
مختلف، وزارتخانه ها، سازمان ها در مورد نرخ گذاری و 
قیمت گذاری دارند، در نهایت باید به تأیید و تصویب 
ستاد تنظیم بازار برسد. فرزادنیا اضافه کرد: در وهله 
نخست باید بدانیم که در حوزه حمل و نقل، تعرفه ها و 
نرخ قیمت گذاری بلیت در حوزه خدمات هوایی باید 
در چارچوب مصوبات ستاد تنظیم بازار حرکت کرد و 
به لحاظ اینکه این روند انجام نشد، افزایش قیمت ها 
مورد تأیید مراجع نظارتی و دستگاه قضایی نیست؛ 
بنابراین به صورت جدی به موضوع ورود پیدا کردیم 
و مصمم هستیم تک تک شرکت های هواپیمایی را از 
نزدیک بازرسی کرده و جایی که افزایش قیمت باشد، 

برخورد قانونی صورت گیرد.
معاون دادستان تهران و رئیس دادسرای ناحیه ۳۰ 

فرودگاه های تهران افزود: تعدادی از بلیت ها توسط 
آژانس ها فروخته شده و باید اضافه دریافت از طریق 
آژانس ها با نظارت شرکت هواپیمایی برگردد. تعدادی 
هم به صورت مستقیم از سوی شرکت های هواپیمایی 
به فروش رفته که این شرکت های هواپیمایی خود 
مکلف هســتند که این ارقام را پرداخت کنند. وی 
گفت: تا اعاده قیمت های فروش بلیت های هواپیمایی 
نظارت  خود را تحت مســئولیت دادســرای تهران 
و با حضور نمایندگان ســازمان هوایی و ســازمان 
تعزیرات حکومتی و سازمان حمایت از تولیدکنندگان 
مصرف کنندگان بر همه شرکت های هواپیمایی اعمال 

می کنیم تا قیمت ها به حالت قبل برگردد.
فرزادنیا اضافه کرد: باید مژده دهم حسب بررسی هایی 
که به عمل آورده و بر اساس مذاکراتی که داشتیم، 
شرکت ها تمکین کردند و با تذکراتی که دادسرای 
تهران به شرکت ها داده اســت، عرضه قیمت های 
خلاف قانون متوقف شده و سامانه ها و سیستم های 
هواپیمایی در حال به روزرسانی به حالت قیمت های 
قبل از دی ماه هستند. وی درباره اینکه مردم چگونه 
وضعیت برگشت پول خودرا پیگیری کنند، گفت: 
در گام نخست خود شرکت های هواپیمایی موظف 
هستند پاســخگو باشــند. طی مذاکراتی که انجام 
دادیم، مکلف هستند پاسخگو باشند و اگر مردم در 
خصوص بازپرداخت اضافه دریافتی موفق نشــدند، 
حتما از طریق سازمان هواپیمایی کشوری اقدام کنند.
فرزادنیا تاکید کرد: دادسرای تهران سازمان، سازمان 
تعزیرات حکومتی و سازمان حمایت  تولیدکنندگان 
و مصرف کنندگان نیز چنانچه کسی پیگیر دریافت 
اضافه پرداختی شده و موفق به دریافت وجه اضافه 
نشده باشد، بازگشت مبلغ را در دستور کار خود قرار 
می دهند. سوم بهمن علی صالحی دادستان عمومی 
و انقلاب تهران گفت: شــرکت های هواپیمایی در 
اسرع وقت قیمت های تعیین شده بلیت هواپیما را به 

قیمت های قبل از دی سال جاری بازگردانند.

جشــنواره فیلم فجر امســال ۳ بازیگــر مرد و 
۲ بازیگــر زن دارد که هر یــک از آنها با ۲ فیلم 
پرکارترین بازیگران جشــنواره امسال شناخته 
می شــوند. اســامی ۲۴ فیلم بخش مســابقه 
جشنواره فیلم فجر اعلام شد. با بررسی این ۲۴ 
فیلم مشخص شــد که ۳ بازیگر مرد و ۲ بازیگر 
زن ترکیب پرکارترین بازیگران جشنواره امسال 

را تشکیل
رضا کیانیان، امیر جعفــری و پژمان بازغی در 
کنار سارا بهرامی و نسیم ادبی هر یک با ۲ فیلم 
در بخش مسابقه جشنواره امسال حضور دارند. 
رضا کیانیان امسال ۲ فیلم روایت ناتمام سیما 
و متروپل را در بخش ســودای ســیمرغ دارد. 
امیر جعفری نیز با فیلم های هــوک و آنها مرا 
دوست داشتند برای ســیمرغ بلورین شمشیر 

کشــیده اســت. پژمان بازغی نیز در جشنواره 
 امســال با فیلم های پرونــده بــاز و کاپیتان 

حضور دارد.
در میان بازیگران زن سارا بهرامی ۲ فیلم دارد 
جنگل پرتقال و بعد از رفتن ترکیب فیلم های 
این بازیگر را در جشــنواره امسال تشکیل می 
دهد. نسیم ادبی نیز با فیلم های آنها مرا دوست 
داشتند و پرونده باز در جشنواره چهل و یکم فجر 
حضور دارد. جشنواره امسال اما بازیگران چهره 
بســیاری دارد که یک فیلم را در بخش مسابقه 
دارند از جمله مهمترین این بازیگرها می توان به 
علی نصیریان، جواد عزتی بابک حمیدیان، باران 
کوثری، هانیه توسلی علی مصفا، مانی حقیقی، 
فرشته حسینی، مصطفی زمانی حسن معجونی 

و فرهاد آئیش اشاره کرد.

همزمان بــا برگزاری بیســت و نهمین اجلاس 
سراسری نماز، پیام رهبر انقلاب به این اجلاس 
منتشر شد. به گزارش روابط عمومی ستاد اقامه 
نماز، متن پیام به این شرح است: بسم الله الرحمن 
الرحیم والحمدلله رب العالمین و صلی الله علی 
محمد و آله الطاهرین سیما بقیه الله فی العالمین 
ارواحنا فداه؛ برپائی این همایش فرخنده پس از 
تاخیر دوساله، مایه ی خرسندی و انشاالله موجب 
برکت است. هر تلاش فکری و عملی برای نشان 
دادن ارزش نماز و بزرگداشت این فریضه مبارک، 
کاری در جهت نورانی کردن دل انســانها و گرم 

کردن محفل زندگی آنها است.
یاد خدا که نماز مظهر کامل آن است، دل و جان 
را آزاد و جامعه را آباد می سازد. پیوند های حیاتی 
در یک جامعه ی خوشــبخت و خوش فرجام، 
همچون دوستی و گذشت و مهربانی و همدلی و 
همدردی و یاری رسانی و خیرخواهی و امثال آن 
به برکت رواج و اقامه ی نماز، استحکام می یابد. 
صفهای نماز جماعت، صفوف به هم پیوسته ی 
فعالیت های اجتماعی را پدید می آورد. کانون 
گرم و پرشور مســاجد، کانون های همکاری در 

عرصه ی اجتماعی را رونق می بخشد. نماز، آنگاه 
که با احساس حضور خداوند، گزارده شود به همه 
عرصه های زندگی نورافشــانی می کند و دنیا و 
آخرت فرد و جامعه را آباد می سازد. نمازگزار -هر 
که و هر جا- به انــدازه ظرفیت خود از نماز بهره 
می برد، ولی در این میان، جوانان و نوجوانان از 
همه جلوترند؛ بهره ی آنان از نمازی که با توجه و 
خشوع خوانده شود بسی بیشتر است. دل جوان 
و نوجوان آمادگی افزون تری دارد برای رسیدن 
به »فلاح« که اذان نماز، شتاب گرفتن به آن را 

سفارش می کند.
پدران و مادران، معلمان و استادان، اندرز گویان 
و راهنمایان، این حقیقت را در رابطه میان نماز 
و جوان، به یاد داشته باشند و وظیفه ای را که بر 
دوش آنهاست بشناسند. مدارس، دانشگاهها، به 
طور ویژه دانشگاه فرهنگیان، صدا و سیما و دیگر 
دستگاه های فرهنگ ســاز، در شمار مخاطبان 
اصلی »اقیم الصلاه« جای مــی گیرند. توفیق 
 همگان را از خداوند متعال مســئلت می کنم. 
سید علی خامنه ای پنجم بهمن ماه. بهمن ماه 

۱۴۰۱

افزایش وام اشتغال ایثارگران به ۳۰۰ میلیون تومان 
قاضی زاده هاشمی گفت: وام اشــتغال ایثارگران از 
۱۵۰ میلیون تومان در صورت تحقق برخی شرایط به 
۳۰۰ میلیون تومان افزایش می یابد. سید امیرحسین 
قاضی زاده هاشمی، رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران 
و معاون رئیس جمهور در شــورای ترویج و توسعه 
فرهنگ ایثار و شهادت استان همدان ضمن تسلیت 
سالگرد شهادت امام هادی )ع( اظهار داشت: امیدوارم 
که همه ما پیروان خوبی برای شهدا باشیم و اهداف این 
نشست که موضوع آن فرهنگ و سبک زندگی شهدا 
است، را به خوبی محقق کنیم. معاون رئیس جمهور 
با بیان اینکه استان همدان در معرفی زندگی شهدا 
موفق ترین استان کشور اســت، افزود: در سال های 
گذشته نهضت بسیار خوبی در حوزه فرهنگ ایثار و 
شهادت در استان همدان شکل گرفته است، همدان 
منشا اثربخشی خوبی در عرصه ملی و بین المللی شده 
و بار ها مورد تشویق مقام معظم رهبری قرار گرفته 
است. امیدواریم در دولت جدید نقش آفرینی در این 
حوزه بیشتر از قبل شود و با نگاهی ویژه فرهنگ ایثار و 

شهادت تأثیر و جایگاه بیشتری پیدا کند.
رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران در مورد جایگاه 
شورای عالی ترویج و توسعه فرهنگ ایثار و شهادت، 
خاطرنشان کرد: این شورا به موجب قانون ایجاد شده 
است و جایگاه ملی و محکمی دارد که مصوبات آن به 
منزله تصمیمات هیئت وزیران اســت. ما ستاد های 
بزرگی مثل شورای عالی انقلاب فرهنگی داریم، اما 

برش استانی ندارند، اما شورای ترویج فرهنگ ایثار 
و شهادت ســتاد کلان و قرارگاه فرهنگی استانی و 
شهرستانی دارد، همان کارکردی را که شورای تامین 
در حوزه امنیت دارد، این شورا در حوزه فرهنگی دارد 
و فرا دولتی است و همه ارکان نظام و وابسته به انقلاب 

اسلامی در این شورا نماینده دارند.
وی با اشاره به نقش و جایگاه استاندار در شورای عالی 
توســعه و ترویج فرهنگ ایثار و شهادت، افزود: سال 
گذشــته مجلس و دولت احکام دائمی را پیشنهاد 
دادند و این شورا پیوست بودجه ای پیدا کرده است 
و دســتگاه های اجرایی باید حداقل یــک درصد از 
اعتبارات هزینه ای خود را برای ترویج فرهنگ ایثار و 
جهاد و ساماندهی امور ایثارگران، مطابق دستورالعمل 
اجرایی که توسط شورای عالی ترویج فرهنگ ایثار 
و شهادت ابلاغ شده هزینه کنند و دیوان محاسبات 
کشور به عملکرد دستگاه های مختلف در این حوزه 
نظارت می کند، زیرا یک تکلیف قانونی اســت. همه 
دستگاه های ملی و اســتانی وظیفه دارند و به آن ها 
ابلاغ شده است که بخشی از بودجه را در اختیار این 
شورا قرار دهند. قاضی زاده هاشمی با اشاره به اهمیت 
طرح سپاس در استان عنوان کرد: مسئولان و کارکنان 
بنیاد بر اساس وظیفه اجرایی که دارند موظف هستند 
که به دیدار خانواده های شــهدا و ایثارگران بروند، 
اما این وظیفه عمومی اســت و حوزه فرهنگ ایثار و 
 شهادت عمومی و اجتماعی است و دستگاه ها و مردم 

مسئول هستند.

سخنگوی فرماندهی انتظامی جمهوری اسلامی 
با بیان اینکه مسئله معیشــت اولویت پلیس در 
سال ۱۴۰۲ است، تاکید کرد: خبرهای خوبی در 
سال آینده برای پلیس دارد که اعلام خواهد شد. 
سردار مهدی حاجیان یکی از برنامه های فراجا 
در معماری نوین آینده را ارتقای منزلت اجتماعی 
پلیس عنوان کــرد و افزود: منابع معیشــتی و 
دریافتی پلیس همخوانی با میزان و گستردگی 

وظایف سنگین و دایره خدمات آن ندارد.
وی با بیان اینکه فرماندهی نیروی انتظامی تاکید 
جدی بر ارتقای معیشت پلیس دارد، ادامه داد: در 
بودجه سال آینده و همچنین دورنمای معماری 
نوین موضوع معیشت در اولویت قرار گرفته است. 

سخنگوی فرماندهی انتظامی جمهوری اسلامی 
افزایش رسمی حقوق را مطابق با تصمیم دولت 
و مجلس شورای اسلامی عنوان کرد و گفت: در 
حوزه معیشت بســته های حمایتی و متفاوتی 
را درنظرگرفته ایم که متعاقباً بر اســاس تنظیم 
بودجه و اعتبار ســال آینده نیروهای مســلح و 
فرماندهــی انتظامی این طــرح اجرایی خواهد 
شد. سردار حاجیان همچنین تقویت و افزایش 
اختیارات پلیس را از دیگر راهبردها برای ارتقای 
منزلت پلیس عنوان کــرد و افزود: در این زمینه 
نیز به دنبال افزایش اختیارات قانونی هستیم که 
هم با قوه قضاییه و هم مجلس شــورای اسلامی 

تعاملات سازنده ای داشتیم.

معاون امور زنان و خانواده ریاســت جمهوری ضمن 
اطلاع رسانی درباره دستاوردهای کنگره بین المللی 
زنان تأثیرگذار گفت: مایا صباغ میهمان این کنگره 
بین المللی نبود. انســیه خزعلی معاون امور زنان و 
خانواده ریاست جمهوری در نشستی درباره کنگره 
بین المللی بانوان تأثیرگذار، درباره حواشــی مطرح 
 شده در زمینه حضور مایا صباغ به عنوان میهمان این 
کنگره تصریح کرد: ایشان به هیچ عنوان میهمان ما 
نبودند. بلکه خودشان به ایران آمدند، فیلم گرفتند و 
اتفاقاً خودشان هم در فیلم ها مطرح کردند ای کاش 

دفعه بعد من را هم دعوت کنند.
خزعلی به برخی شایعات دیگر درباره کنگره بین المللی 
زنان تأثیرگذار اشاره کرد و گفت: شایعاتی درباره خانم 
روسی که منتخب ما بوده هم ایجاد شد که دروغ هایی 
است که گاهی به علت تشابه اســمی ایجاد شده و 

رسانه ها آن را بیان کردند.
معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری در پاسخ 
به پرسشــی درباره پوشــش زنان حاضر در کنگره 
بین المللی زنان تأثیرگذار و مقایسه آن با پوششی که 
زنان ایرانی باید در کشور رعایت کنند، تصریح کرد: 
گاهی پوشش برخی زنان در ایران بدتر از پوششی است 
که این میهمانان داشتند. خزعلی ادامه داد: همیشه 
اینطور بوده کســانی که از خارج از کشــور می آیند 
پوشش متفاوت با ایران دارند و اینطور نبوده پوششی 
که به عنوان مقررات در داخل وضع شده را از میهمانان 
خارجی بخواهند. آنها در محیط خاص خود زندگی 

می کنند و شاید نتوان آن انتظار را از آنها داشت.
معاون رئیس جمهور با تأکید بر سطح بالای کنگره 
بین المللی یادآور شد: در سطح ملی ۳۱ نفر از بانوان 
تأثیرگذار از استان های مختلف مورد حمایت و تشویق 
قرار گرفتند. از جمله ملاک ها نوع تأثیرگذاری، کیفیت 
و کمیت تأثیرگذاری، شرایط و ویژگی های منطقه در 

تأثیرگذاری بود که این شناســایی به طرق مختلف 
انجام شد. خزعلی با بیان اینکه در سطح بین المللی 
حــدود ۷۰۰ پرونده از زنان تأثیرگذار به دســتمان 
رسید، اظهار داشت: از این تعداد، ۷۰ نفر شرایط اولیه 
را داشتند. همچنین داوران متخصص هفت نفر بودند 
که سه زن ایرانی و چهار زن خارجی را انتخاب کردیم.

معاون امور زنــان و خانــواده ریاســت جمهوری 
خاطرنشــان کرد: ایرانیان انتخاب شــده در سطح 
بین المللی فعالیــت و اثرگذاری بالایی داشــتند. 
ملاک هایمان بــرای انتخاب این هفــت نفر علمی، 
اجتماعی، اقتصادی و کارآفرینی و حتی از نظر عمومی 
و خانواده نیز بود اما اصل انتخاب بر فعالیت علمی قرار 
گرفت. او سه نفر برگزیده ایرانی در سطح بین المللی را 
امام جمعه، سوده غفوری فرد و مژگان زندی معرفی 
کرد و ادامه داد: در هر دو قســمت ملی و بین الملل 
نیروهای خوبی شناسایی شدند. البته افراد تأثیرگذار 
دیگری هم در این سطح داریم، اما در میان داوطلبینی 
که به ما معرفی شدند، به این افراد رسیدیم. در سطح 
ملی ۱۴ هزار نفر از طریق بارگزاری اسامی در سامانه 
گوهرشــاد و یا آشــنایی با برخی زنان تأثیرگذار در 
جشنواره زن ایرانی و ایده دختران و یا از طریق امور 

بانوان استانداری ها شناسایی شدند.
معاون رئیس جمهور در ادامه ســخنان درباره مبلغ 
۲۰ هزار یورویی جایزه اهدا شده به منتخبین سطح 
بین المللی توضیح داد: جایزه توسط هیأت علمی و 
دبیرخانه علمی کنگره تعیین شد و معاونت امور زنان 
نه در مقدار جایزه و نه در پرداخت آن نقشی نداشت . 
خزعلی ادامه داد: کمیته ای متشکل از معاونت علمی، 
بنیاد نخبگان و یونســکو منطقه ای جایزه و داوران 
را تعیین کردند. از ســوی دیگر معمولاً سطح جوایز 
بین المللی خیلی بالاتر و بین ۱۵۰ هزار تا ۲۰۰ هزار 

یورو است.

پیام رهبر انقلاب به بیست و نهمین اجلاس سراسری نمازاضافه دریافت شرکت های هواپیمایی به مسافران برگردانده شود

ضرورت تحقق تخصیص ۱۲۰ درصدی اعتبارات دانشگاه ها

ارتقای معیشت پلیس اولویت فرماندهی انتظامی 

تکذیب برخی شایعات درباره کنگره زنان تأثیرگذار 

سياسیفرهنگی 
۵ بازیگر پرکار جشنواره چهل ویکم فیلم فجر



اقتصاد2
ایران

ثبات اقتصادی سال آینده در 
گرو ۳۲۰ همت اعتبار

رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: بیش از ۳۲۰ 
هزار میلیارد تومان برای تملک دارایی سرمایه ای 
و عمرانی در بودجه منابع دیده شده است تا ثبات 
اقتصادی ایجاد و اقتصاد قابل پیش بینی باشــد. 
رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: بیش از ۳۲۰ 
هزار میلیارد تومان برای تملک دارایی سرمایه ای و 
عمرانی در بودجه منابع دیده شده است بنابراین به 
سمتی می رویم که ثبات اقتصادی ایجاد و اقتصاد 
قابل پیش بینی باشد. بر اساس این گزارش، مسعود 
میرکاظمی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا 
بودجه سال ۱۴۰۲ مقدمات رشــد اقتصادی را 
فراهم خواهد کرد، گفت: بخش از این مســاله به 
ســرمایه گذاری دولت باز می گردد لذا براساس 
برنامه شرکت های دولتی ۵۴۰ هزار میلیارد تومان 
سرمایه گذاری در این بخش پیش بینی شده است.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه افزود: همچنین 
بیــش از ۳۲۰ هزار میلیارد تومــان برای تملک 
دارایی سرمایه ای و عمرانی در بودجه منابع دیده 
شده است؛ بنابراین به سمتی می رویم که ثبات 

اقتصادی ایجاد و اقتصاد قابل پیش بینی باشد.
میرکاظمی با اشاره به نقدینگی بخش خصوصی 
گفت: این نقدینگی باید وارد سرمایه گذاری های 
بزرگ شــود. به واقع همین امســال ۲۶ میلیارد 
دلار سرمایه گذاری مدنظر بود که توسط سازمان 
برنامه و بودجه و وزارت نفت ساماندهی شد. این 
قبیل رویکردها کمک می کند که از منابع موجود 
کشور برای ســرمایه گذاری در پروژه هایی، چون 
پتروپالایشگاه ها و میدان نفتی آزادگان بهره ببریم.
وی ادامه داد: بنابراین تعــدادی زیادی از این نوع 
سرمایه گذاری ها را در سال ۱۴۰۲ ادامه خواهیم 
داد تا ان شــاء الله بتوانیم به آن رشــد اقتصادی 

مطلوب دست پیدا کنیم.

همه دلارفروش شدند
چند روزی است که وضعیت بازار ارز دوباره متشنج 
شده اســت؛ قیمت دلار توافقی در صرافی های 
میدان و خیابان فردوسی امروز دوشنبه، در کانال 
۳۹۷۰۰ تا ۴۰ هزار تومان نوسان دارد اما در بازار 
آزاد این قیمت روز گذشته تا ۴۵ هزار و ۲۵۰ تومان 

نیز رفت اما امروز قیمت ها کمی عقب نشست.
کاسبان بازار ارز از جمله دلالان میدان فردوسی 
و صاحبان صرافی ها علل مختلفی را در خصوص 
این افزایــش قیمت مطرح می کنند. اغلبشــان 
معتقدند رشد نوســانات اخیر دلار به دلیل قرار 
گرفتن احتمالی سپاه در لیســت سازمان های 
تروریستی اتحادیه اروپا و تشدید تحریم هاست. 
البته برخی از دلالان هم که کاری به سیاســت 
ندارند معتقدند دولت برای جبران کسری بودجه 
اقدام به این افزایش قیمت ها می کند و در توجیه 
این گفته می گویند؛ ۹۰ درصد دلار دست دولت 
است و دلار زیادی بین دلالان نیست که بخواهد 

بازار ارز را تا این حد تحت الشعاع قرار دهد.
اما تا دلار بالا می رود زورشان به دلالان می رسد و 
آنها را مقصر این آشفته بازار می دانند. یکی از آنها 
می گوید: از سبزه میدان تا میدان فردوسی در کل 
۲ هزار دلال فعالیت نمی کنند و حجم دلاری که 
توسط این افراد جابجا می شود آنقدر ناچیز است 

که نمی تواند تاثیر مخربی بر بازار بگذارد.
البته ما صرفا این گفته ها را بدون دخل و تصرفی 
نقل می کنیم و مهر تاییدی بر صحت یا سقم این 
گفته ها نمی گذاریم. وقتی در میدان فردوســی 
تا چهارراه اســتانبول قدم می زنیم بیشــترین 
صدایی که در گوش طنین انداز می شود نجوای 
»دلار، دلار« دلالانی اســت که در گوشه و کنار 
پیاده رو این خیابان ایستاده اند و در جست وجوی 
مشتری هستند. نزدیک شان می شویم و قیمت 
خرید و فروش دلار را می پرســیم. قبل از اینکه 
قیمت بدهنــد می گویند"چند تــا داری؟" می 
خواهند مطمئن شوند که با یک فروشنده واقعی 
صحبت می کنند نه یک عابــر پیاده ای که صرفا 
 از روی کنجکاوی به دنبــال آخرین قیمت های 

خرید و فروش است.

خبر

مقرر بود ســایپا از ساعت 
۱۴ روز ۴ بهمــن ثبت نام 
طرح فــروش فوق العاده 
محصولات خود را آغاز کند 
اما همزمان با آغاز ثبت نام 
سایت از دســترس خارج شــد که موجب صدور 
اطلاعیه های مکرر عذرخواهی از ســوی سایپا شد 
و بالاخره در قطعی کامل سایت، امروز سایپا پایان 

مهلت ثبت نام را اعلام کرد.
به گزارش فارس، طبق اطلاعیه  هــای قبلی مقرر 
بود شرکت خودروسازی ســایپا از ساعت ۱۴ روز 
سه شنبه ۴ بهمن از طریق سایت ثبت نام خودرو  به 
آدرس https://saipa.iranecar.com ثبت نام 
متقاضیان  خودرو در طرح عرضه فورس محصولات 
خود را انجام دهد. سایت مذکور بلافاصله همان روز 
و از ساعت ۱۴ از دسترس خارج شد و کاربران با پیام 

 »سایت در دسترس نیست« مواجه شدند.
پس از این اتفاق ســایپا مدعی شــد »با توجه به 
مراجعه زیاد مردم به سایت، این سایت دچار اختلال 
شده است« و بنابراین زمان ثبت نام از ساعت ۱۴ روز 

چهارم بهمن به ساعت ۱8 تغییر یافت  .
اما  ساعت ۱8 روز چهار بهمن هم مشکلات سایت 
ثبت نام ســایپا رفع نشــد و مردم بــرای ثبت نام 
سرگردان بودند. مجددا  شرکت سایپا برای دومین 
بار ساعت فروش فوری محصولات خود را تغییر داد 
و اعلام کرد روز پنجم بهمن  ثبت نام انجام می شود، 
اما روز پنجم بهمن هم ایرادات سایت فروش سایپا 
برطرف نشد و  شرکت سایپا در سومین اطلاعیه خود 
 ضمن عذرخواهی از مشتریان به دلیل عدم اجرای 
به موقع طرح فروش فوق العاده اعلام کرده اســت 

به دلیل بهبود برخی موارد سیســتمی در سامانه 
فروش محصولات ســایپا این ســامانه  از دسترس 

خارج شده است.
بعد از ظهر روز پنجــم بهمن نیز متقاضیان از قطع 
بودن سایت ثبت نام سایپا خبر دادند. متقاضیان به 
امید رفع مشکل فنی سایت برای ثبت نام به سراغ 
سایت ثبت نام سایپا رفتند با این پیام مواجه شدند 
که : »مراجعــه کنندگان گرامی، ضمن تشــکر از 
حضور جنابعالی در سایت گروه خودروسازی سایپا 
به استحضار می رساند، طرح فروش فوق العاده از 

بخشنامه شماره ۴۳۱۶۵۹ پایان یافته است«.
این در حالی اســت که در کل زمــان طرح فروش 
سایپا سایت ثبت نام این شرکت قطع بود و ضرورت 
داشــت مدت زمان ثبت نام به احتــرام کاربران و 

رعایت قوانین مشــتری مداری  تمدید شــود، در 
حالی که سایپا بی توجه به  مشکلاتی که برای مردم 
در این دوره ثبت نام ایجاد کــرد، مهلت ثبت نام را 
پایان یافته اعــلام کرد.  قرار بــود در این عرضه دو 
خودروی کوییک R پلاس اتوماتیک آپشــنال به 
قیمت ۲.۹۷۵.۱8۰.۰۰۰ ریال و همچنین شاهین 
G به قیمت ۳.۴۴۷.۴۷۰.۰۰۰ ریال عرضه شود که 
با این شرایط مشخص نیست این خودروها به دست 

چه کسانی می رسد.
به گفته چندین تن از متقاضیان خرید خودرو که 
ماه هاست در ثبت نام این دو شــرکت خودروساز 
داخــل ثبت نام می کننــد، اما موفق نمی شــوند، 
بی تفاوتی به مشتری مداری از سوی دو خودروساز 
داخل و تلاش برای عرضه قطره چکانی در راستای 

گرانی هر چه بیشــتر خودرو در بازار، رویه هر دو 
خودروساز داخل  است.

بنابراین گــزارش پیش از این هم قــرار بود اولین 
ثبت نام پیکاپ فوتون اتوماتیک از طریق ســایت 
فروش اینترنتی محصولات ایران خودرو دیزل روز 
یکم بهمن انجام شــود اما در مدت کوتاه ثبت نام، 
ســایت کاملا با اختلال مواجه بود و پس از تکمیل 

ظرفیت، سایت باز شد .
در آن طــرح نیز بلافاصله پس از شــروع ســاعت 
ثبت نام در ۱۰ صبح ، ســایت ایــران  خودرو دیزل 
با اختلال کامــل مواجه شــد، آن روز چندین نفر 
از مخاطبان فارس کــه متقاضی خرید این خودرو 
بودند در تماس با خبرگــزاری گفتند که  همزمان 
با شروع ثبت نام فوتون، ســایت ایران خودرو دیزل 
با اختلال کامل مواجه شــد و حتــی امکان ورود 
به سایت هم وجود نداشــت،  در طول زمان کوتاه 
ثبت نام، بارها با تلفن همــراه و همچنین کامپیوتر 
شخصی قصد ورود به ســایت ایران خودرو دیزل و 
ثبت نام داشتیم که به هیچ عنوان سایت باز نمی شد 
 اما بلافاصله پــس از پایان زمان ثبت نام، ســایت 

به راحتی باز شد.
به گفتــه این مخاطب، ممکن اســت ایران خودرو 
دیزل آماری اعلام کند کــه در همین مدت کوتاه 
افراد زیادی به راحتــی ثبت نام کرده باشــند در 
حالی که ما و چندین تن از نزدیکان تلاش کردیم 
ثبت نام این خودرو را انجام دهیم اما به هیچ عنوان 
امکان ورود به سایت ایران خو درو دیزل فراهم نبود. 
بنابراین گزارش ضــرورت دارد نهاد نظارتی حتما 
به موضوع عرضه های فوق العاده دو خودروساز که 
با ابهام فراوان مواجه است ورود کنند و در صورت 
مواجهه با تخلفات احتمالی در این حوزه، برخورد 

جدی داشته باشند .

سرگردانی مردم برای ثبت نام طرح های فروش فوق العاده ادامه دارد

ترفند جدید برای عرضه    قطره چکانی  خودرو 

از ۶ تا 31 درصد سود بازرگانی علی الحساب 
تعرفه جدیــد واردات خودرو 

اعلام شد
تعرفه جدید واردات خودرو اعلام شــد. اطلاعات 
مهم درباره تعرفه جدید واردات خودرو را در ادامه 
بخوانید. تعرفه های جدید واردات خودرو به امضای 
وزیر صمت و وزیر اقتصاد رسیده و قرار است تا در 
دور جدید واردات، سود بازرگانی علی الحساب بین 
۶ تا ۳۱ درصد محاسبه شود. بر اساس این مصوبه 
واردات اصلی خودرو بــرای خودروهای تا ۲۰۰۰ 
سی سی است و در موارد خاص در صورت واردات 
خودروهای بیش از ۲۰۰۰ ســی سی، خودروهای 
برقی، خودروهای هیبریدی و… تعرفه ها بر اساس 
قوانین کتاب مقررات سال ۱۴۰۱ محاسبه می شود.

بررسی صورتجلســه الحاقی کارگروه اقتصادی 
واردات خودرو نشــان می دهد که تعرفه واردات 
خودروی کامل زیر ۲۰۰۰ سی سی بین شش تا 
۳۱ درصد تعیین شده اســت. جالب است بدانید 
که در حال حاضر تعرفــه واردات قطعات خودرو 
۲۵ تا ۳۵ درصد می باشد. با توجه به درصد سود 
بازرگانی اعلام شده به صورت علی الحساب، می 
توان امیدوار بود که تــا حدی قیمت خودروهای 
وارداتی منطقی تر در بورس کالا تعیین شوند. البته 
باید در نظر گرفت که سود بازرگانی اصلی دولت در 
بورس کالا و با اختلاف قیمت معامله ای و قیمت 

پایه خودروهای وارداتی رقم خواهد خورد.

سازمان حمایت اعلام کرد:
با هرگونه افزایش قیمت بدون 

اخذ مجوز برخورد می شود
معاون وزیر صمت گفت: سازمان حمایت مصرف 
کنندگان و تولیدکنندگان با هرگونه افزایش قیمت 
بدون اخذ مجوز،برخورد خواهد کرد همانگونه که با 
افزایش غیرقانونی بلیط هواپیما در حوزه خدمات 

برخورد کردیم.
بــه گــزارش ســازمان مصــرف کننــدگان و 
تولیدکنندگان، حسین فرهیدزاده، معاون وزیر و 
رئیس سازمان حمایت در همایش استان حامیان 
حقوق مصرف کنندگان خراسان رضوی در شهر 

مشهد مقدس شرکت نمود.
وی در حاشیه این همایش در خصوص اقدامات 
سازمان حمایت در روزهای پایانی سال و ماه مبارک 
رمضان گفت: با توجه به اینکه عید نوروز امســال 
مقارن با ماه مبارک رمضان شده است از هم اکنون 
طرح های نظارتی و کنترلی ویژه ای برای این ایام 
در نظر گرفته شده است. این طرح ها با هماهنگی 
وزارت جهاد کشاورزی و سازمان تعزیرات حکومتی 

برنامه ریزی شده است.
ایشان اشاره کرد: در همین خصوص تذکرات لازم 
به اصناف و بنگاه های اقتصادی داده شــده است. 
و جلســات متعددی با معاونین اقتصادی وزارت 
کشور برگزار شده و برنامه ریزی های مشترکی با 
وزارت جهاد کشاورزی ترتیب داده شده تا بتوانیم 
با همکاری و همیاری دستگاه های متولی، توزیع 
بسیار مناسبی از کالاهای اساسی در ایام ماه مبارک 
رمضان داشته باشیم. فرهیدزاده تاکید کرد: هیچ 
گونه افزایش قیمتی مورد پذیرش نخواهد بود و 
سازمان حمایت نیز هیچ گونه مجوز افزایش قیمتی 
صادر نخواهد کرد مگر آنکه واحد اقتصادی بتواند 
مدارک قانع کننده ای را ارائه کرده و از طریق ستاد 
تنظیم بازار، وزارت جهاد کشاورزی و وزارت صمت 
مجوزی کسب کند در غیر این صورت همانگونه که 
با افزایش بلیط هواپیما در حوره خدمات برخورد 
کردیم، با متخلفین احتمالی برخورد قانونی صورت 
خواهد گرفت. که در این خصوص بخشنامه ها و 
مصوباتی تهیه شده است. فرهیدزاده در خصوص 
قرعه کشــی خودرو گفت: متأسفانه در خصوص 
زمان، بد قولی از سوی سایپا اتفاق افتاد که بلافاصله 
از سوی سازمان به شرکت سایپا تذکر داده شده و از 
آنها گزارش خواسته شد. به شرکت های خودروساز 
هشدار می دهیم تا زمانی که زیرساخت های لازم را 
برای قرعه کشی آماده نکرده اند به هیچ وجه اطلاع 
رسانی نکنند زیرا به محض اطلاع رسانی موظف به 

ارائه خدمات به مردم عزیز هستند.
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با وجود اعمال تعرفه های جدید برای مشترکان 
پر مصرف گاز از ۱۶ آذر سال جاری، اما بررسی ها 
نشــان می دهد که ۶۰ درصد از مشترکان گاز در 
پله های اول تا ســوم قرار دارنــد و هیچ افزایش 
قیمتی در قبوض گاز خود نداشته اند. به گزارش 
ایرنا، ایــران بزرگ ترین پرداخت کننــده یارانه 
انرژی در جهان است. در این میان سهم یارانه ای 
که به گاز پرداخت می شــود بیشــتر از ســایر 
حامل های انرژی اســت، زیرا حــدود 8۰ درصد 
 از ســوخت موردنیاز کشــور از طریق گاز تامین 

می شود.
این موضوع در کنار قیمت پایین گاز در بخش های 
مختلف خانگی و صنعتی، باعث بدمصرفی گاز در 
کشور شده است. پایین بودن راندمان نیروگاه ها 
و صنایع، غیر اســتاندارد بودن مصرف انرژی در 
لوازم گازسوز خانگی، عدم تنظیم موتورخانه ها و 
رعایت نکردن ماده ۱۹ در ساختمان سازی باعث 
شــده تا مصرف گاز در ایران گاه تا ۴۵ برابر سایر 

کشورهای جهان باشد.
این موضوع در زمستان بیشتر خودنمایی می کند، 
زیرا مصرف بخش خانگــی افزایش پیدا می کند. 
در زمستان امســال مصرف گاز بخش خانگی به 

نزدیک ۷۰۰ میلیون مترمکعب در روز رســید. 
افزایش مصــرف در بخش خانگی بیــش از هر 
چیز به دلیل رعایت نکردن بهینه ســازی مصرف 
سوخت اســت؛ بنابراین دولت سیزدهم تصمیم 
گرفته تا تعرفــه پلکانی گاز را برای مشــترکان 
پرمصــرف افزایش دهد. با این حــال قیمت گاز 
برای مشــترکانی که در الگوی مصرف قرار دارند 

همچنان ثابت مانده است.
این کار که از زمســتان ســال ۱۴۰۰ آغاز شد، 
امســال نیز ادامه پیدا کرد و تعرفه گاز مشترکان 
پرمصرف از ۱۶ آذرماه سال جاری بالا رفت. با این 
اقدام اعلام شــد که قیمت گاز برای مشــترکان 
کم مصــرف افزایش نخواهد داشــت و با افزایش 
مصــرف به تدریج قیمت عرفــه گاز افزایش پیدا 

می کند.
بر اساس بررســی هایی که صورت گرفته در ماه 
گذشــته که ســرمای هوا در اغلب نقاط کشور 
حکمفرما بود، ۶۰ درصد مشترکان در ۳ پله اول 
گاز مصرف کردند. این تعداد از مشترکان که ۲۷ 

درصد گاز را ســوزاندند، هیچ افزایش تعرفه ای 
نداشتند و قبض گاز آنها مانند ماه های قبل اعمال 
شده است و حداکثر قیمت گازبها برای هر واحد 

حدود ۳۵ هزار تومان بوده است.
همچنین ۲۹ درصد از مشترکان گاز در پله ۴ تا 
۶ قــرار دارند و حداکثر قبــض ۱۰۲ هزار تومان 
است. ۱۱ درصد از مشترکان که همان مشترکان 
پرُمصرف هستند بین پله ۷ تا ۱۰ حضور دارند که 
قبض گازی بین ۱۴۲ هزار تــا ۴۷۲ هزار تومان 

برای آنها صادر شده است.
اما مشترکان بدمصرف گاز که در پله های ۱۱ و ۱۲ 
قرار دارند همان گونه که پیش از این نیز وزیر نفت 
اعلام کرده بود، با قبوض جدید نقره داغ شده اند. 
قبض مشــترکان در پله ۱۱ تا ۹۴۰ هزار تومان 
بوده اما مشترکان حاضر در پله دوازدهم قبوض 

میلیونی دریافت کرده اند.
نکته مهم اما آن است که با وجود تصویب مجلس 
برای اعمــال تعرفه هــای جدیــد گاز، مرتضی 
حســینی نماینده میانه در جلسه علنی مجلس 

شورای اســلامی طی تذکر شفاهی، گفت: قبض 
مشــترکان گاز به ویژه مشــترکان روستایی به 
یکباره از ۲۰۰ الی ۳۰۰ هــزار تومان به ۲ الی ۶ 
میلیون تومان رسیده است. لازم به تاکید است که 
این قانون مصوبه مجلس است و با توجه به آنکه به 
قانون تبدیل شده، دولت ملزم به اجرای آن است. 
از ســوی دیگر، باید این نکته را یادآور شد که هر 
قبض ممکن اســت برای چند واحد صادر شود و 

مربوط به یک واحد نباشد.
البته برخی مشــترکان گاز در روســتاها، از گاز 
خانگی برای مصارف کشــاورزی و یــا دامداری 
اســتفاده می کنند که این موضوع باعث رشــد 
قبوض گاز شــده اســت. همچنین برخی افراد 
در روســتاها ویلاهای لوکســی دارند که برای 
گرمایش ســاختمان و یا اســتفاده از استخر و 
جکوزی از گاز اســتفاده می کنند که آنها در بین 
مشــترکان پر مصرف روســتایی قرار می دهد. 
درمجمــوع ذکر ایــن نکته نیز ضروری اســت 
که رعایت الگــوی مصرف ارتباطی با روســتا یا 
شهر ندارد و تمام مشــترکان گاز باید به رعایت 
 الگوی مصــرف و بهینه ســازی مصــرف انرژی 

پایبند باشند.

بر اســاس آخرین آمارها از مجموع دو میلیون واحد مسکن مهر 
ساخته شده در کشور، 8۰۰ هزار واحد توسط تعاونی ها تکمیل و 
تحویل شده و ۴۰ هزار واحد در دست تکمیل است. به گزارش ایسنا، 
مسکن از جمله موارد پرتقاضایی است که در سبد هزینه خانوارهای 
کم درآمد خصوصا دهکهای متوسط و پایین جامعه نقش مهمی دارد 
و به لحاظ تاثیرگذاری در امنیت روانی و اجتماعی، معیشت و رفاه 

خانوار از اهمیت بالایی برخوردار است.
به اعتقاد کارشناسان، در تعاونی های مسکن نگاه سودآوری حاکم 
نیست و اســتفاده از ظرفیت تعاونی های مسکن در ساخت و ساز 

و تامین مســکن ارزان به عنوان یک راهکار موثر می تواند از سوی 
دولتها دنبال شــود. با تصویب و اجرای قانون بودجه سال ۱۳8۶ و 
قانون ساماندهی تولید و عرضه مسکن کشور، وزارت تعاون سابق 
مسئولیت و نقش مدیریت تقاضای مسکن در پروژه های مسکن مهر 
را بر عهده گرفت تا ضمن ایجاد بستر مناسب، اطلاعات مربوط به افراد 
واجد شرایط را جمع آوری، پالایش و نسبت به ثبت نام و ساماندهی 

آنها در قالب شرکتهای تعاونی مسکن مهر اقدام کند.
شرکتهای تعاونی مسکن با هدف تأمین مسکن طبقه کم درآمد 
جامعه تشکیل می شوند و در دو قالب مسکن متعارف و مسکن مهر 

برای افرادی که غیر از شــیوه تعاونی امکان خانه دار شدن ندارند، 
فعالیت می کنند. براساس گزارش ها از ابتدای انقلاب اسلامی تاکنون 
یک میلیون و ۵۰۰ هزار واحد مسکونی توسط تعاونی های مسکن 

ساخته و به اعضاء تحویل داده شده است.
مهدی مسکنی ـ معاون امور تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
ـ معتقد است که بخش تعاون سهم مهمی در نهضت ملی مسکن 
برعهده دارد و اگر دولت از ظرفیت تعاونی های مسکن بهره برداری 
کند، بخش اعظمی از مشکلات بخش مسکن برطرف می شود. وی از 
جمله مزیتهای تعاونی های مسکن را حذف عوامل سوداگر و ساخت 

مسکن با قیمت تمام شده و پرداخت مدت دار ذکر کرده و می گوید: 
از ۲ میلیون واحد مسکن مهری که در کشور احداث شده 8۰۰ هزار 
واحد توسط تعاونی ها تکمیل و تحویل شده و ۴۰ هزار واحد در حال 

تکمیل است.
به گفته معاون وزیر تعاون، ۹۵ درصد واحدهای مســکن مهر که 
توسط تعاونی های مسکن تحویل شده در مرحله اتمام ساخت است 
و مطابق تفاهم نامه مشــترک با وزارت راه و شهرسازی ۴۰۰ هزار 
واحد مسکونی برای کارگران،  مستمری بگیران و بیمه شدگان تأمین 

اجتماعی تا پایان سال ساخته و تحویل می شود.

در حال حاضر سهم تعاونی ها در تولید مسکن زیر ۱۰ درصد پیش 
بینی می شــود، در حالی که این بخش از ظرفیتها و پتانسیل های 
بالایی برای ساخت و تامین مسکن برخوردار است. بی تردید الگوی 
تعاون در خانه دار کردن آحاد جامعه به ویژه کارگران و اقشــار کم 
درآمد نقش بسزایی دارد و بر همین اساس در برنامه ساخت مسکن، 
بخش تعاون مکلف شده ۴۰۰ هزار واحد مسکونی را احداث کند. 
برابر آمارها یک میلیون و ۹۰ هزار واحد مسکونی در قالب مسکن 
گروهی و تعاونی و 8۴۰ هزار واحد مســکونی توسط تعاونی های 

مسکن ساخته شده است.

به نظر می رســد اتخاذ سیاســت های انقباضی در 
بانک ها باعث گلایه تولیدکنندگان شــده اســت؛ 
تا جایی که اواخر دی مــاه ۲۰ انجمن تولیدکننده 
طی نامه ای به سران سه قوه خواستار صدور دستور 
پیگیــری ارائه تســهیلات ســرمایه در گردش به 
واحدهای تولیدی شدند و علاوه بر این مشکل تامین 
نقدینگی و انتقاد نسبت به سیاست انقباضی بانک ها 
موضوعی است که در این مدت در اکثر نشست های 

خبری تولیدکنندگان نیز مطرح شده است.
به گزارش ایسنا، برخی از تولیدکنندگان معتقدند 
برای مقابله با شــرایط تورمی، اتخاذ سیاست های 
انقباضی گریزناپذیر است، اما واحدهای تولیدی باید 

از این سیاست مستثنی شوند.
همچنین تولیدکنندگان در نامه خود به سران قوا 
به این نکته هم اشاره کرده اند که واگذاری، املاک 
دارایی های غیر ضرور و اماکن رفاهی بانک ها می تواند 
مشکل کمبود نقدینگی بانک ها را مرتفع کند. هیئت 
وزیران در ســال ۱۳8۶ آئین نامه نحــوه واگذاری 
دارایی های غیر ضــرور و اماکن رفاهی بانک ها را به 

تصویب رساند و جزئیات دقیقی را درباره شیوه فروش 
املاک بانک ها تعیین کرد و پس از آن هم چندین 
رئیس دولت از برنامه خود برای به سرانجام رساندن 
این آئین نامه سخن گفتند، اما این قانون همچنان در 

حد یک نوشته بر روی کاغذ باقی مانده است.
از طرف دیگر گزارش ها حاکی از این است که یکی از 
مهم ترین مشکلات واحدهای راکد در کشور کمبود 
نقدینگی است. نتیجه طرح پایش واحدهای صنعتی 
غیرفعال کل کشور نشــان می دهد ۱۲ هزار و ۶۷ 
واحد راکد شناسایی شده که ۶۲ درصد آن ها از طریق 
شیوه های فنی بازفعال سازی، امکان راه اندازی مجدد 
دارند. بر اســاس اعلام مدیران بنگاه های اقتصادی 
راکد کل کشــور، ۴۴ درصد از واحدهای غیرفعال 

مشکل کمبود نقدینگی دارند.
اگر در ایــن رابطه بخواهیم به آمار و ارقام اســتناد 
کنیم، نکته اول این است که طبق قانون برنامه ششم 
توسعه، بانک مرکزی )شورای پول و اعتبار( مکلف 
است سیاست های پرداخت تسهیلات بانکی را به 
گونه ای تنظیم کند که سهم بخش صنعت و معدن 

از تســهیلات پرداختی ســالانه طی اجرای قانون 
برنامه حداقل ۴۰ درصد باشد. برنامه ششم توسعه 
مربوط به سال ۱۳۹۶ تا ۱۴۰۰ بوده و موضوع سهم 
تسهیلات صنعت و معدن تاکنون محقق نشده است.

طبق اعلام وزارت صنعت، معدن و تجارت در هشت 
ماهه امســال ۷8۲ همت )هزار میلیارد تومان( به 
بخش صنعت و معدن تســهیلات ارائه شده که ۵۱ 
درصد نســبت به ســال قبل افزایش داشته است. 
همچنین این میزان ۶۷ درصد رقم مصوب برای کل 
سال ۱۴۰۱ است. سهم بخش صنعت و معدن در این 
مدت از کل تسهیلات از ۳۰ درصد در سال قبل به 
۳۵ درصد افزایش یافته، اما همانطور که اشاره شد به 

سقف تعیین شده در قانون نرسیده است.
همچنیــن در نامه انجمن هــای تولیدکننده به به 
گواهی آمار رســمی استناد شــده که بر اساس آن 
مجموع ارزش تولیدات کشور در سال گذشته ۲۳۰۰ 
هزار میلیارد تومان بوده و ۶۵۰ هزار میلیارد تومان 
تسهیلات مورد نیاز اســت که باید از طرق مختلف 
به عنوان سرمایه در گردش تامین شود. با این آمار 

میزان تسهیلات اعلامی از ســوی منابع بانکی به 
بخش تولید در ســال گذشــته ۴۳۵ هزار میلیارد 
تومان بوده که حدود ۲۰۰ هزار میلیارد تومان کمبود 
نقدینگی و عدم تراز منابع برای بخش تولید به ثبت 

رسیده است.
البته سیاســت دیگر وزارت صمت افزایش ســهم 
تامین مالی به صورت زنجیره ای )روشی که در آن 
واحدهای تولیدی که در طول هم هســتند با یک 
بار اخذ تسهیلات تامین مالی می شوند( بوده است؛ 
به طوری که در ۹ ماهه امســال ۴۴ همت از طریق 
انتشار اوراق گام تامین مالی شــد که در مقایسه با 
مجموع دو ســال ۱۴۰۰ و ۱۳۹۹ که ۹ همت بود 
جهش قابــل توجهی را نشــان می دهد. همچنین 
در این مــدت ۲۲۳۰۰ فقره تســهیلات مبتنی بر 
صورتحســاب الکترونیکی بــه ارزش ۳۵.۷ همت 
پرداخت شده است. با این همه به نظر می رسد این 
اقدامات کافی نبوده و همچنان لازم اســت بانک ها 
همکاری بیشــتری برای تامین سرمایه در گردش 

واحدهای تولیدی داشته باشند.

۴۰  هزار واحد مسکن مهر در دست تکمیل است

گلایه از وضعیت سرمایه در گردش ادامه دارد 

بانک ها، رو در روی تولیدکنندگان

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com

اعمال تعرفه پلکانی برای مشترکان پرمصرف

۶۰ درصد مشترکان گاز افزایش قیمت نداشتند
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رئيس اتحاديه آموزشــگاه  هاي تعليم رانندگي 
اســتان تهران در خصوص نرخ مصوب آموزش 
رانندگي گفت: قيمت آموزش رانندگي علي رغم 
اهميتي که دارد، نرخ گذاري درستي نمي شود. 
اين آموزش اهميت بالايي دارد اما در سبد خانوار 
در کنار کالاهاي استراتژيک و کالاهاي ضروري 
نرخ گذاري مي شود. در نتيجه نرخ تعليم رانندگي 
نسبت به ساير مراکز آموزشــي در سطح بسيار 

پاييني قرار گيرد.
فرهاد حقيقي، رئيس اتحاديه آموزشــگاه هاي 
تعليم رانندگي اســتان تهران پيرامون افزايش 
قيمت کلاس هــاي خصوصي گفــت:. آموزش 
رانندگي خدمتي اســت که هر مصــرف کننده 
در طول عمر خود تنها يک بار اســتفاده مي کند 
و گواهينامه ميگيرد اما در ســبد خانوار در کنار 
کالاهاي اســتراتژيک و تأثيرگــذار و کالاهاي 
ضروري نرخ گذاري مي شــود. ايــن دليل باعث 
شده تا نرخ تعليم رانندگي نسبت به ساير مراکز 

آموزشي در سطح بسيار پاييني قرار گيرد.
وي در ادامه افزود: شــما اگر يک ساعت کلاس 
موسيقي را در نظر بگيريد و مقايسه کنيد خواهيد 
ديد، کلاس موسيقي ســاعتي ۳۰۰ هزار تومان 

است در حالي که آموزش رانندگي با جان مردم 
سر و کار دارد ساعتي ۸۰ هزار تومان بود که اخيراً 

به ۱۰۳ هزار تومان افزايش يافته است.
رئيس اتحاديه آموزشــگاه هاي تعليم رانندگي 
استان تهران خاطرنشان کرد: به دلايلي که گفته 
شد کلاس هاي آموزشــگاه براي مربيان صرف 
ندارد آنها در ســايت هاي مجازي تبليغات مي 
دهند که ايــن کار غير قانوني اســت. مربيان در 
شبکه هاي مجازي تا ساعتي ۳۰۰ تومان جذب 
مشتري کرده و تعليم رانندگي مي دهند. مردم هم 
با اميد به اينکه چون قيمت بالاتري دارد و خدمت 
آموزش آن پيشرفته تر است، از آن استقبال مي 
کنند. حقيقي اظهار داشــت: اخيراً آقاي مخبر، 
معــاون اول رئيس جمهور دســتور دادند تا نرخ 
خدمات آموزش رانندگي در اولويت مردم بررسي 
شود؛ اما تا کنون اقدام نشــده است و اين صنف 

همچنان گمنام در دستگاه هاي دولتي است.
رئيس اتحاديه آموزشــگاه هاي تعليم رانندگي 
استان تهران با بيان اينکه حتي يک مورد شکايت 
از گران فروشــي آموزشــگاه هاي رانندگي در 
تعزيرات حکومتــي وجود نــدارد، تصريح کرد: 
اسفند ســال قبل نرخ آموزش رانندگي ۸۶ هزار 

تومان براي هر ساعت تعيين شــد که از اين ۸۶ 
هزار تومان، ۴۰ درصد، معــادل ۳۰ هزار تومان، 
سهم آموزشگاه و ما بقي به طور مساوي به راننده 
و خودرو اختصاص دارد که سهم هر کدام معادل 

۲۸ هزار تومان است.
وي در رابطه با ماليات اين صنف افزود: اين اتحاديه 
در نرخ گذاري جزو اولويت هاي اول اســت؛ اما 
در قانون گذاري جايي نــدارد. بدون نظر خواهي 
از صنف ما امســال نرخ ماليات را به ضريب ۳۵ 
افزايش دادند. خدمتي ماننــد آموزش رانندگي 
چگونه مي تواند ۳۵ درصد ضريب مالياتي داشته 
باشــد. اين عمل اقدامي غير کارشناسي بود به 
دليل اينکه افراد صنف ما توان پرداخت همچنين 
مالياتي را ندارند. ما به ماليــات حقي کاملًا قائل 
هستيم اما به صورت درست و اصولي نه تصميمي 

عجيب که اعضا را با مشکل روبه رو کند.
حقيقي در پايان گفت: ماليات بــر درآمد بحث 
کاملًا منطقي است اما به اين شکل کاملًا سليقه 
اي عمل شده اســت. به طور مثال در يک واحد 
آموزش ما با شرايط عادي ۱۰ ميليون تومان است 
در ديگر واحد صنفي ۱۰۰ ميليون! اما متأسفانه 

صداي ما به جايي نمي رسد.

چند هفته ای می شود که قيمت پياز بالا 
رفته و با وجود اقدامــات صورت گرفته، 
هنوز قيمت آن در مغازه ها کاهش نيافته 
اســت. براســاس مشــاهدات ميدانی از 
مغازه ها سطح شهر تهران قيمت هرکيلو 
پياز قرمز ۲۷ تا ۲۹ هزارتومان و پياز زرد 

و شيری نيز ۲۴ تا ۲۶ هزارتومان است.
حدود يک ماهی می شود که قيمت پياز 
افزايش يافته  اســت. افزايش قيمتی که 
کارشناســان مربوطه دلايل متعددی از 
جمله صادرات، ســردی هــوا و ديرعمل 
آمدن محصــولات، بارندگــی، افزايش 
هزينه های توليــد و صــادرات برای آن 

عنوان کرده اند.
وزارت جهادکشاورزی در اواسط دی ماه در 

راستای تنظيم بازار داخل و کاهش قيمت 
اين کالای پرمصرف عوارض صادراتی پياز 
را افزايش داد و از ۵۰ درصــد ارزش پايه 
صادراتی به ۱۰۰ درصد رساند. پس از آن 
يعنی حدود دو هفته قبل نيز رييس اتحاديه 
فروشندگان ميوه و ســبزی استان تهران 
اعلام کرد که قيمت هرکيلو پياز در ميدان 
مرکزی ميــوه و تره بــار ۲۰۰۰ تا۵۰۰۰ 
تومان کاهش يافته اســت، کاهشی که به 

زودی اثر خود را در بازار خواهد گذاشت.
با وجود افزايش عوارض صادراتی و کاهش 
قيمت نسبی در ميدان مرکزی ميوه  و تره 
بار اما هنوز مشخص نيســت چرا پياز در 
مغازه ها ارزان نشده و حتی به قيمت های 

قبلی خود نيز برنگشته است.

رئيس کل گمرک ايران گفت: صــادرات قطعی کالاهای 
غيرنفتی کشور به اســتثنای نفت خام، نفت کوره و نفت 
سفيد بدون احتساب صادرات از محل تجارت چمدانی و 
صادرات خدمات فنی و مهندسی و برق در ۱۰ ماهه سال 
جاری بيش از ۱۰۳ ميليون تن به ارزش ۴۵ ميليارد و ۳۰۰ 

ميليون دلار بود.
 محمد رضوانی فر اظهار داشــت:  ميــزان صادرات قطعی 
کالاهای غيرنفتی کشور به استثنای نفت خام، نفت کوره 
و نفت سفيد و همچنين بدون احتساب صادرات از محل 
تجارت چمدانی و صادرات خدمات فنی و مهندسی و برق 
در ۱۰ ماهه سال جاری، بيش از ۱۰۳ ميليون تن و به ارزش 
۴۵ ميليارد و ۳۰۰ ميليون دلار بوده اســت که اين ميزان 
صادرات غير نفتی در مقايسه با مدت مشابه سال ۱۴۰۰، 
افزايش ۲.۹۳ درصدی در وزن و ۱۷.۶۶ درصدی در ارزش 

دلاری داشته است.  رئيس کل گمرک ايران گفت: ميزان 
واردات کشور در اين مدت به  ميزان ۳۱ ميليون تن به ارزش 
۴۸ ميليارد و ۵۰۰ ميليون دلار بوده است که کاهش ۷ و ۶ 
صدم درصدی در وزن و افزايش ۱۶ و ۸۶ صدم درصدی در 
ارزش را در مقايسه با مدت مشابه سال قبل نشان می دهد. 
رضوانی فر اضافه کرد: در اين مدت متوسط ارزش گمرکی 
هر تن کالای صادراتی از ۳۸۵ دلار در ۱۰ ماهه سال گذشته 
به ۴۴۰ دلار در ۱۰ ماهه ســال جاری رســيده است، که 

نشانگر رشد ۱۴ و ۳۱ صدم درصدی است. 
وی در خصوص متوســط ارزش گمرکی کالای وارداتی 
اظهار داشت: متوسط ارزش گمرکی هر تن کالای وارداتی 
۱۵۷۱ دلار بوده که نسبت به رقم ۱۲۴۹ دلار در ۱۰ ماهه 
سال گذشته ، ۲۵ و ۷۴ صدم درصد رشد داشته است. وی 
اظهار داشت: عمده ترين کالای صادراتی گاز طبيعی مايع 

شده به ارزش ۶ ميليارد و ۸۰۰ ميليون دلار بوده است که 
سهمی بالغ بر ۱۵ و ۴ صدم درصد از کل ارزش صادرات را به 

خود اختصاص داده است. 
رئيس کل گمرک ايــران اعلام کــرد : بزرگترين مقاصد 
صادراتی در اين مدت کشــورهای چين با ۱۲ ميليارد و 
۶۰۰ ميليون دلار ، عراق با ۸ ميليارد و ۹۰۰ ميليون دلار 
، ترکيه با ۶ ميليارد و ۶۰۰ ميليــون دلار ، امارات متحده 
عربی با ۴ ميليارد و ۸۰۰ ميليون دلار و هند با  يک ميليارد و 
۶۰۰ ميليون دلار بوده است. به گفته وی اين پنج کشور، در 
مجموع سهمی در حدود ۷۳ و ۹۶ صدم درصد از وزن و ۷۶ 
و ۳۰ صدم درصد از کل ارزش صادرات غير نفتی کشور را به 

خود تخصيص داده اند. 
وی افزود: اقلام اساسی شامل ذرت، برنج، دانه سويا، گندم، 
روغن آفتابگردان، جو و کنجاله سويا در فهرست ۱۰ قلم اول 

کالاهای وارداتی کشور قرار گرفته اند و در مجموع از نظر 
وزنی ۵۷.۶ صدم درصد و از نظر ارزشی ۲۱.۲۰ صدم درصد 

از کل واردات کشور را به خود اختصاص داده اند.
وی اظهار کرد: همچنين انواع گوشی های تلفن همراه در 
مجموع بالغ بر ۲ ميليارد و ۲۸۰ ميليون دلار، معادل ۴ و ۷۲ 
صدم درصد از کل ارزش واردات کشور را به خود اختصاص 
داده اســت.   رضوانی فر اظهار کرد: بر اساس گزارش های 
گمرک پنج کشور عمده طرف معامله واردات ، کشورهای 
امارات متحده عربی با ۱۵ ميليارد دلار ، چين با ۱۲ ميليارد 
و ۷۰۰ ميليون دلار، ترکيه با ۵ ميليارد و ۱۰۰ ميليون دلار، 
هند با ۲ ميليارد و ۴۰۰ ميليون دلار و آلمان با يک ميليارد 
و ۵۰۰ ميليون دلار بوده است . اين پنج کشور در مجموع 
از نظر وزنی ۶۵ و ۱۹ صدم درصد و از نظر ارزشی ۷۵ و ۶۷ 
صدم درصد از کل واردات کشور را به خود اختصاص داده اند. 

نوســانات قيمت خودرو همچنــان ادامه دارد. 
کارشناســان معتقدند که روند افزايش قيمت ها 
تا پايان ســال ادامــه دارد.قيمت خــودرو صفر 
داخلی با توجه بــه آمار و قيمت روزانه ســايت 
ديوار بــا تغييراتی همراه شــد.قيمت خودرو در 
ســايت ها و مراکز خريــد و فروش خــودرو اين 
روزها با نوسانات بســيار و بی ثباتی همراه شده 
است. بررســی ها نشــان می دهد قيمت خودرو 
 در روزهای گذشــته روند نوســانی را در پيش 

گرفته است.
قيمت خودرو صفر داخلی در لحظه نگارش اين 
گزارش در بازار ايران به اين شــرح اســت: اوايل 
ســال جاری بود که پرايد رکورد جديد قيمتی را 
در کارنامــه خود ثبت کرد. اما حــالا اين خودرو 
در کمتر از يک ســال ۱۰۰ ميليون تومان گران 
شده است. پرايد ۱۱۱ که توليد آن مدت هاست 
متوقف شده، ديروز کانال شکنی کرد و وارد بازه 
۳۰۰ ميليون تومان شد. اما مجددا به کانال ۲۰۰ 
ميليون تومان بازگشــت. حال اين خودرو امروز 
صبح با کاهش دو ميليون تومانی نســبت به روز 
گذشته در محدوده ۲۹۵ ميليون تومان به فروش 
رسيد. پرايد ۱۳۱ نيز امروز در نرخ ۲۸۳ ميليون 

تومان عرضه می شود. تارا اتوماتيک هم که در در 
اين روزها با افزايش قيمــت قابل توجهی همراه 
شده است، طی چند روز گذشــته روند نوسانی 
به خود گرفــت. اين خودرو امــروز در نرخ ۷۷۵ 
ميليون تومان در بازار خريد و فروش شد. پژو ۲۰۷ 
اتومات، در محدوده ثابــت ۷۷۵ ميليون تومان 

قيمت گذاری شد.
دنا معمولــی هم امروز بــه نــرخ ۶۰۵ ميليون 
تومان رســيد. پــژو پــارس اتوماتيــک که در 
روزهای گذشــته جهش قيمتی زيادی را تجربه 
کرد، امروز پنــج ميليون تومان ارزان شــد و به 
نرخ ۵۹۵ ميليون تومان در بازار خودرو کشــور 
رســيد. تيبا هاچ بک  پلاس کــه از خودروهای 
پرطرفدار اين روزهاست، صبح امروز، چهارشنبه، 
 در محدوده ۳۱۲ ميليون تومــان قيمت گذاری 

شد.
قيمت پژو ۲۰۶ تيپ ۲ که در روزهای گذشته با 
کاهش قيمت مواجه شده بود، امروز شش ميليون 
تومان کاهش قيمت را تجربه کرد و به نرخ ۴۵۸ 
ميليون تومان به فروش می رسد. تيپ ۵ اين مدل 
پژو نيز پنج ميليون تومان ارزان شد و به نرخ ۴۹۵ 
ميليون تومان رسيد. کوييک که جايگزين پرايد 

شده و به قشر متوســط جامعه اختصاص يافته، 
در روزهای گذشــته رکورد جديدی را ثبت کرد 
و وارد کانال جديدی شــد. قيمــت اين خودرو 
با چهار ميليون تومان کاهش بــه ۳۰۵ ميليون 

تومان رسيد.
در اين ميان، شــاهين G که در ماه های گذشته 
به مــرز ۶۰۰ ميليون تومــان نيز رســيده بود، 
امروز هفت ميليــون تومــان ارزان و در قيمت 
۵۰۰ ميليون تومان عرضه شــد. به نظر می رسد 
عرضه شــاهين در بورس کالا توانســت قيمت 
بازار اين خودرو را بشــکند و عرضه و تقاضا را به 
 نقطه تعادلی برســاند. اما روند افزايشــی دوباره 

بازگشته است.
اســد کرمی، نايب رئيس اتحاديه نمايشگاه داران 
تهران، گفت: از ۱۰ روز گذشــته کــه نرخ دلار 
مجددا روند افزايشی را پيش گرفته، قيمت خودرو 
به شدت بالا رفت. اما پس از چند روز، بازار ديگر به 
افزايش نرخ دلار واکنش نداد و هم گام با افزايش 
دلار، خودرو گران نشــد. او افزود: به نظر می رسد 
روند قيمتی در بازار تا پايان سال همچنان آشفته 
خواهد ماند. پيش بينی می شود روند افزايشی در 

شب عيد را تجربه کنيم.

مهم ترين پاشنه آشــيل طرح نهضت ملی مسکن نبود 
منابع مالی است. کارشناسان بر اين باورند اگر تمامی 
بانکها پای کار باشند و با وزارت مسکن در تامين مالی 
طرح مسکن ملی همکاری کنند اين پاشنه آشيل هم 
ترميم شده و مسکن دولتی به سرانجام می رسد. امروز 
کمبود واحدهای مسکونی به مشکل بســيار بزرگی برای مردم تبديل شده و 

جمعيت مستاجر کشور به همين دليل در حال افزايش است. 
در همين راستا در تفاهم وزير راه و شهرســازی با مديران عامل ۵ بانک دولتی 
شامل ملی، صادرات، تجارت، سپه و ملت مقرر شــده است تا تامين مالی يک 

ميليون و ۱۵۵ هزار واحد مسکونی انجام، تا در اجرای اين طرح تسريع شود. 
در تفاهم نامه هايی جداگانه تامين مالی بــرای احداث يک ميليون و ۱۵۵ هزار 
واحد مسکونی طرح نهضت ملی مســکن به امضای مهرداد بذرپاش وزير راه و 

شهرسازی و مديران عامل بانک های ملی، صادرات، تجارت، سپه و ملت رسيد.
بر اين اساس مقرر شده است تا بانک ملی برای تامين ۱۵۰ هزار واحد مسکونی، 
بانک صادرات برای تاميــن ۵۰۰ هزار واحد مســکونی، بانــک تجارت برای 
تامين ۲۰۰ هزار واحد مسکونی، بانک ســپه برای تامين مالی ۲۰۰ هزار واحد 

مســکونی و بانک ملت برای تامين مالی ۱۰۵ هزار واحد مسکونی اقدام کنند. 
جزئيات پرداخت تســهيلات بر اســاس قانون جهش توليد و تأمين مسکن، 
در قالب دســتورالعمل بانک مرکزی در آذر ماه ۱۴۰۰ مشــخص و ابلاغ شده 
است. بر اساس جزئيات اين دســتورالعمل، تســهيلات موضوع طرح جهش 
 توليد و تامين مســکن پس از تاييد وزارت راه و شهرســازی به متقاضی تعلق 

خواهد گرفت.
تسهيلات ساخت مسکن موضوع قانون جهش توليد و تامين مسکن در تهران 
معادل ۴۵۰ ميليون تومان، در شهرهای بالای ۱ ميليون نفر جمعيت معادل ۴۰۰ 
ميليون تومان، در مراکز استان  ها ۳۵۰ ميليون تومان در ساير شهرهای کشور 
۳۰۰ ميليون تومان و در روستاها ۲۵۰ ميليون تومان است. بر همين اساس اين 
تسهيلات مطابق با پيشرفت پروژه به صورت تدريجی معادل پرداخت ۱۰ درصد 
در مرحله پی کنی و فنداسيون، ۴۰ درصد در مرحله اسکلت و سقف، ۲۵ درصد 

در مرحله سفت کاری و ۲۵ درصد در مرحله نازک کاری پرداخت می شود.
وزير راه و شهرســازی با امضای تفاهم نامه همکاری بــا مدير عامل بانک ملی 
خواستار تسريع در پرداخت تسهيلات و اجرای طرح نهضت ملی مسکن شدند. در 
اين تفاهم  نامه بانک ملی تعهد کرده است تا تامين مالی ۱۵۰ هزار واحد مسکونی 
را در برنامه قرار دهد. اين تعداد شامل انواع ساخت مسکن در طرح نهضت ملی 
مسکن اعم از خود مالکی، احداث پروژه های حمايتی در اراضی ۹۹ ساله توسط 

وزارت راه و شهرسازی و مربوط به ساخت واحد های مسکونی توسط متقاضيان 
در زمين  های واگذار شده برای احداث خانه های يک طبقه حياط دار خواهد بود. 
بر اســاس اين تفاهم نامه بر اساس شرايط اعطای تســهيلات در طرح نهضت 
ملی مســکن، متقاضيــان واجد شــرايط از طــرف وزارت راه و شهرســازی 
معرفی می شــوند. مديرعامل بانک صادرات با حضور در ســاختمان شــهيد 
دادمــان وزارت راه و شهرســازی بــا امضای تفاهــم نامه همــکاری متعهد 
شــد که برای پرداخت تسهيلات ســاخت ۵۰۰ هزار واحد مســکونی طرح 
 نهضت ملــی مســکن از منابع داخلی بانک در سراســر کشــور اقــدام لازم 

را انجام دهد.
مديرعامل بانک تجارت با حضور در ســاختمان شــهيد دادمــان وزارت راه و 
شهرســازی، تفاهم نامه همکاری با مهرداد بذرپاش وزير راه و شهرسازی امضا 
کرد. بر اســاس اين تفاهم نامه، بانک تجارت تأمين مالی پرداخت تســهيلات 
ساخت ۲۰۰ هزار واحد مســکونی طرح نهضت ملی مسکن را بر عهده گرفت. 
اين تســهيلات به متقاضيانی که در طرح نهضت ملی مسکن ثبت نام کرده اند 
و واجد شرايط اوليه شناخته شــده و واريز وجه اوليه خود را انجام داده باشند، 

تعلق می گيرد.
در تفاهم وزير راه و شهرسازی و مديرعامل بانک سپه مقرر شد تا احداث و تامين 
مالی۲۰۰ هزار واحد طرح نهضت ملی مسکن انجام شود.  تفاهم نامه تامين مالی 
پروژه های طرح نهضت ملی مسکن بين وزارت راه و شهرسازی و بانک سپه به 
امضای مهرداد بذرپاش وزير راه و شهرســازی و مديرعامل بانک سپه رسيد. بر 
اساس اين تفاهم نامه و به منظور تقويت نقش بانک ها در ارايه تسهيلات به بخش 
مسکن مقرر شده است تا ۲۰۰ هزار واحد مسکونی طرح نهضت ملی مسکن در 

همکاری وزارتخانه و بانک سپه احداث شود.
همچنين در شــامگاه در مذاکره جداگانه تفاهم نامه همــکاری بين وزير راه و 
شهرســازی و مديرعامل بانک ملت  امضا و مقرر شــد تا تامين مالی پرداخت 
تسهيلات ساخت ۱۰۵ هزار واحد مسکونی طرح نهضت ملی مسکن طی ۳ سال 

توسط اين بانک در سراسر کشور انجام شود. تفاهم نامه تامين مالی پروژه های 
طرح نهضت ملی مســکن بين وزارت راه و شهرســازی و بانک ملت به امضای 
مهرداد بذرپاش وزير راه و شهرســازی و مديرعامل بانک ملت رضا دولت آبادی 

رسيد.
اين تفاهم نامه که در ۷ماده به امضا رســيده است بانک ملت متعهد شده است 
تا برای مسکن روستايی و شهری در مراکز جمعيتی زير ۲۵ هزار نفر جمعيت 
برای اساس سهميه سالانه, حداقل برای ۸۰ هزار واحد مسکونی در پروژه های 
خودمالکين شهری، و حداقل برای ۲۵ هزار واحد مسکونی شهری در پروژه های 
حمايتی طرح نهضت ملی مســکن در اراضی دولتی اجاره ۹۹ ســاله پرداخت 
تسهيلات داشته باشد. همچنين مدت اين تفاهم نامه ۳ سال است که در صورت 
توافق طرفين و تنظيم متمم قابل تمديد است. بر اساس اين تفاهم نامه، وزارت راه 
و شهرسازی مکلف است متقاضيان ثبت نام کرده و اجد شرايط را برای پرداخت 

تسهيلات به بانک ملت معرفی کند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

پاشنه آشیل طرح نهضت ملی مسکن ترمیم می شود 

تامین مالی ساخت مسکن ملی 
۵ بانک دولتی وارد میدان نهضت مسکن شدند

افزايش ۳۵ درصدي ماليات آموزشگاه هاي رانندگي

قيمت پياز در مغازه  کاهش نيافته است 

نوسانات بسيار و بی ثباتی قيمت ها در بازار خودرو 

مشارکت همه جانبه در ساخت مسکن 
حسن محتشم، کارشناس مسکن 

پروژه های دولتی مسکن سازی در راستای کاهش التهابات بازار مسکن 
رونمايی و کلنگ می خورند. در اين راستا اگر تامين مالی اين پروژه ها با 
مشکل روبرو باشد و پيشرفتی در ســاخت و ساز حاصل نشود، نتيجه ای 
در کاهش قيمت مسکن نخواهد داشت. اگر چه تا به امروز هنوز به اهداف 
تعيين شده ساخت و سازهای دولتی دســت پيدا نکرديم اما اميد است با 
اقدامات مناسبی که قرار است در راستای تامين مالی نهضت ملی مسکن 

انجام شود، تعادل قيمتها را در بازار مسکن شاهد باشيم. 
برای ساخت مســکن تمامی بانکها می بايست مشارکت کرده و در تامين 
مالی پروژه ها سهم خود را ادا کنند. اينکه تنها يک بانک بار تمام تسهيلات 
بخش مسکن را به دوش بکشد به ساماندهی ساخت و ساز منجر نخواهد 
شد. همکاری همه جانبه همه دستگاه های مرتبط با ساخت مسکن می 
تواند منجر به حصول هدف تعيين شده شود. متاسفانه در بخش تخصيص 
تسهيلات ساخت مسکن بسياری از بانک ها تمايلی به پرداخت تسهيلات 
ندارند و اين در حالی اســت که تنها بانک مســکن اقدام به پرداخت اين 
تســهيلات می کند و دولت بايد با برنامه ريزی هايــی که انجام می دهد 
بتواند زمينه را برای پرداخت اين تسهيلات فراهم کند چراکه در صورت 
عدم اجرای اين طرح بازار مسکن با کمبود سرمايه گذار در اين حوزه روبرو 

خواهد شد.
از سوی ديگر وزارت راه و شهرسازی هم اگر می خواهد برای خانه دار شدن 
مردم اقدامی انجام دهد بايد ارتباط مستقيم و مستمر با بخش خصوصی 
برقرار کند. برای تامين اعتبارات طرح نهضت ملی مسکن نيز بايد بانک ها 
را به پرداخت تســهيلات تکليفی موظف کرد، بخش مهمی از منابع هم 

می تواند در قالب قرارداد های مشارکتی تامين شود.
شرايط اقتصادی کشور به ويژه در حوزه ارز به گونه ای پيش رفته که کل 
اقتصاد دچار التهاب شده است. بازار مسکن هم متاثر از اين امر دچار التهاب 
شده و اميدواريم دولت با اقداماتی که انجام می دهد اجازه ندهد وضعيت 

بازار مسکن از اين بدتر شود .

مديرعامل جديد شــرکت آب و فاضلاب استان تهران گفت: 
پايين بودن نرخ آب بها که تقريبا به ســوی رايگان بودن ميل 
می کند باعث شده اســت عامل بازدارنده برای کاهش مصرف 
وجود نداشته باشد که در اين زمينه نيازمند قانونگذاری هستيم. 
محسن اردکانی، مديرعامل جديد شرکت آب و فاضلاب استان 
تهران، رويکرد فراحــوزه ای در مقولــه آب را ضرورتی برای 

رسيدن به توسعه پايدار در حوزه آب دانست.

وی افزود: با وجود کاهش بارندگی و خشکســالی های ممتد، 
بدون تغيير رويکرد در حــوزه آب، کمبود آب به تنش و تنش 
به بحران بدل می شود، زيرا اســتان تهران ۱۳,۵ ميليون نفر 
جمعيت ثابت و ۲,۵ ميليون نفر جمعيت شناور دارد؛ بنابراين 
تامين آب بيش از ۱۶ ميليون نفر نياز به اقدامات ويژه ای دارد 
که البته فراهم شدن اين شرايط نيازمند توجه شرکت مديريت 
منابع آب ايران و شــرکت مهندسی آبفای کشــور به رويکرد 

فراحوزه ای آب اســت. اردکانی اظهار داشت: تنها دو درصد از 
منابع آب کشور در اســتان تهران وجود دارد در حالی که ۲۰ 
درصد جمعيت کشور در آن ساکن است. از سوی ديگر تغيير 
اقليم و خشکســالی باعث شــده نبود توازن بين منابع آبی و 
جمعيت بيشتر شود؛ بنابراين چاره ای جز تغيير رويکرد نداريم.
به گفتــه اردکانی ســه مولفه کارســاز در حوزه آب شــامل 
تامين، توزيع و مصرف آب اســت. وی با بيــان اينکه تامين 

۱,۵ ميليــارد مترمکعــب آب ســالانه برای اســتان تهران 
کار بســيار پرچالشی اســت، گفت: در آبفای اســتان تهران 
طرح هــای خوبی ماننــد رينگ تهــران در حال اجراســت 
 که بــا کمــک فناوری هــای روز هــم می توانيــم گام های 

موثرتری برداريم.
اردکانی با بيان اينکه در حوزه مديريت مصرف توفيق چندانی 
نداشــته ايم، گفت: پايين بودن نرخ آب بها که تقريبا به سوی 

رايگان بودن ميل می کند باعث شده است عامل بازدارنده برای 
کاهش مصرف وجود نداشته باشــد که در اين زمينه نيازمند 
قانونگذاری هســتيم. مديرعامل جديد آبفای استان تهران با 
تاکيد بر توجه به حوزه پساب گفت: فراهم سازی بازارهای جديد 
برای پســابی که از ۱,۵ ميليارد مترمکعب مصرف سالانه آب 
حاصل می شود می تواند منبع مالی خوبی برای ادامه طرح های 

توسعه شبکه فاضلاب و جمع آوری آن باشد.

قيمت  آب در حال مجانی شدن

رکوردشکنی دلاری صادرات در ۱۰ ماه سال ۱۴۰۱

صادرات غيرنفتی کشور رکورد زد
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کوکاکولاگوشیهوشمندمیسازد
کوکا کولا تصمیم گرفته است یک گوشی هوشمند روانه ی بازار کند تا در بازار گوشی های 
هوشمند حضور داشته باشد. شرکت معروف سازنده نوشابه کوکاکولا طبق خبرهای بدست 
آمده قصد دارد تا با همکاری یک برند سازنده گوشی های هوشمند، وارد این بازار شود. 
هرچند به نظر می رسد این کمپانی برنامه ای برای تولید گوشی ندارد، بلکه قصد دارد تا یکی 

از برندها دستگاهی با طراحی ظاهری مخصوص کوکاکولا روانه بازار کند.
طی سال های گذشته، برخی شــرکت های غیرمرتبط با حوزه ی فناوری سعی کردند 
گوشی های هوشمندی با برند خود عرضه کنند که ازجمله می توان به پپسی و KFC اشاره 
کرد. تا به امروز چندین بار شاهد همکاری این سبکی میان برندهای مختلف با سازندگان 
گوشی های هوشمند بوده ایم که شاید شــاخص ترین آن ها، همکاری پورشه و بی ام و با 

تولیدکنندگان گوشی باشد.
شرکت کوکاکولا، شرکت صنایع غذایی آمریکایی چندملیتی است، که تمرکز اصلی آن بر 
تولید، بازاریابی و توزیع نوشیدنی های غیرالکلی معطوف می باشد. دفتر مرکزی این شرکت 
در شــهر آتلانتا، جورجیا قرار دارد. کوکاکولا در سال 2013 در رتبه نخست از فهرست 

بزرگترین تولیدکنندگان نوشیدنی و مواد غذایی جهان قرار گرفت.
تصویر فاش شده از گوشی کوکا کولا نشان می دهد طراحی این دستگاه از المان های برند 
شرکت معروف نوشابه سازی بهره خواهد برد و این دستگاه نتیجه همکاری کوکاکولا با 
یک شرکت سازنده گوشی هوشمند است. گفته می شود این دستگاه در سه ماهه ی اول 
سال جاری در هند عرضه خواهد شد. رنگ بدنه ی گوشی کوکاکولا دقیقاً مثل رنگ بندی 

نوشبه های این شرکت، قرمز است و شاید همین ویژگی توجهات را جلب کند.
انتظارات به این گونه اســت که در کنار طراحی متفاوت بدنه، پوسته خاصی برای رابط 
کاربری و همچنین جعبه و لوازم جانبی ویژه ای برای این نســخه در نظر گرفته است. 
درنهایت آمرها بر این اساس است که  این گوشی هوشمند در فصل اول سال جاری میلادی 

روانه بازار هند می شود.

بیتکوینرکوردزد
بیت کوین به بالاترین ارزش خود در سال 2023 صعود کرد زیرا شتاب صعودی ارز دیجیتال 
در حال افزایش است. بازار ارزهای دیجیتال روز چهارشنبه )2۵ ژانویه( تحت فشار قرار 
گرفت و تلاش کرد تا هر حرکتی را افزایش دهد تا اینکه بعدازظهر قیمت ها روند بالاتری را 
آغاز کردند و گاوهای بیت کوین هدف خود را، پشت سر گذاشتن مقاومت در 23 هزار دلار 
قرار دادند. داده های ترندینگ ویو نشان می دهد که خرس های بیت کوین )BTC( چندین 
بار تلاش کردند تا قیمت خود را در جریان معاملات روز چهارشنبه پایین بیاورند و در نهایت 
بیت کوین را به پایین ترین حد روزانه 22هزار و 3۴۵ دلار کاهش دادند قبل از اینکه گاوها 
بتوانند آن را به بالای 22هزار و ۸00 دلار برگردانند اما در رالی بعدازظهر شاهد بودیم که 

برترین ارز دیجیتال به بالاترین سطح روزانه 23هزار و ۸2۹ دلار رسید.
جیم ویکوف، تحلیلگر فنی ارشد کیتکو، این کاهش را در اوایل صبح »عقب نشینی اصلاحی 
معمول پس از رسیدن به بالاترین سطح چهار ماهه این هفته« خواند و پیشنهاد کرد که 
این کاهش هیچ تاثیر مهمی بر چشم انداز فعلی بیت کوین نداشته است. وی گفت: گاوهای 
بیت کوین هنوز از مزیت فنی کلی کوتاه مدت در میــان روند صعودی قیمت در نمودار 
میله ای روزانه برخوردار هستند که نشان می دهد، احتمال افزایش قیمت در آینده نزدیک 
وجود دارد. مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتالی در حال حاضر 1.0۵ تریلیون دلار 
برآورد می شود که این رقم نسبت به روز قبل 2.۸۹ درصد بیشتر شده است. در حال حاضر 
۴2.3۹ درصد کل بازار ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین بوده که در یک روز 0.2۸ 
درصد کاهش داشته است. حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در 2۴ ساعت گذشته ۶1.20 
میلیارد دلار است که ۷.۵۵ درصد افزایش داشته است. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز 
در حال حاضر ۵.0۸ میلیارد دلار است که ۸.30 درصد از کل حجم 2۴ ساعته بازار ارزهای 
دیجیتال است. حجم تمام سکه های پایدار اکنون ۵۴.۶2 میلیارد دلار است که ۸۹.2۶ 

درصد از کل حجم 2۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال است.

راهاندازیبیمهسایبریوامنیتالکترونیکیصنعتی
رئیس مرکز ملی فضای مجازی با تاکید بر راه اندازی بیمه سایبری و امنیت الکترونیکی 
صنعتی در کشــور، گفت: تامین امنیت اقتصاد دیجیتال در کشور حائز اهمیت بوده و 
پایداری فعالیت شرکت های خصوصی ارایه دهنده خدمات وسیع اجتماعی در فضای 
مجازی از اولویت های حاکمیت است که بخش خصوصی باید برای حفظ و ساماندهی آن 
تلاش کند. به گزارش ایسنا، سید ابوالحسن فیروزآبادی - دبیر شورای عالی و رئیس مرکز 
ملی فضای مجازی - در این نشست با تاکید بر اهمیت امنیت فضای تولید و تبادل اطلاعات 
در کشور گفت: بخش خصوصی بازوی اجرایی امنیت فضای مجازی کشور است و حفظ 

امنیت این فضا به عنوان زیرساخت حیاتی در کشور جزو اولویت هاست.
وی با اشاره به تشکیل کارگروه بررسی این موانع و ارایه راهکار در آن، افزود: دنیا در این 
حوزه به دلیل تنوع، پیچیدگی و نو بودن مسائل و همچنین بازار رو به توسعه آن با مشکل 
مواجه است و ایران نیز به دلیل افزایش حجم حملاتی که نسبت به سایر کشورها با آن 
مواجه است، در این حوزه با چالش بیشتری روبرو بوده و برهمین اساس باید با بازتعریف 
اصول حکمرانی در یک نظام شبکه ای و ایجاد نقش برای ذی نفعان در آن، بتوانیم با بخش 
خصوصی تعامل دو سویه داشته باشیم. فیروزآبادی تاکید کرد: مرکزملی فضای مجازی 
آمادگی دارد این تعامل را در سطح کلان در کشور ایجاد کند. این در حالی است که در 
سال های اخیر کمیسیون عالی تنظیم مقررات مرکز ملی فضای مجازی از سازمان نظام 
صنفی به دلیل اهمیت به این نقش برای مشارکت در کمیسیون دعوت کرده و اخیرا نیز 
به دلیل ارتقای سطح اختیارات این کمیسیون به عنوان بالاترین نهاد تنظیم گر در کشور 
امیدواریم بتوانیم این تعامل را بیشتر کنیم. دبیر شورای عالی فضای مجازی کشور با اشاره 
به این که بازار امنیت فضای مجازی، یک بازار نامحدود است، تصریح کرد: بخش خصوصی 
در بسیاری از کشورها طراح بازار است و برهمین اساس باید طراحی بازار در حوزه امنیت 

فناوری اطلاعات کشور توسط این بخش ترسیم شود.
وی با بیان این که اولین وظیفه حکومت تامین امنیت در تمامی دولتهاست، افزود: برای 
مقابله با حملات سایبری در کشــور به همفکری و تعامل با بخش خصوصی نیاز است. 
همچنین باید با مشارکت بخش خصوصی در این بازار، نظام مدیریت امنیت در کشور راه 

اندازی شود که مرکز ملی فضای مجازی از ارایه طرح دراین حوزه استقبال خواهد کرد.
رئیس مرکز ملی فضای مجازی با تاکید بر راه اندازی بیمه سایبری و امنیت الکترونیکی 
صنعتی در کشور، گفت: تامین امنیت اقتصاد دیجیتال در کشور حائز اهمیت بوده و پایداری 
فعالیت شرکت های خصوصی ارایه دهنده خدمات وسیع اجتماعی در فضای مجازی از 
اولویت های حاکمیت است که بخش خصوصی برای حفظ و ساماندهی آن باید تلاش کند. 
برهمین اساس شورای عالی فضای مجازی مصوبه ای برای پاسخگویی و مسئولیت بالاترین 
شخص هر سازمان در این حوزه دارد که در صورت اختلال هر خدمت اجتماعی رئیس هر 

سازمان باید در دستگاه های قضایی کشور پاسخگو باشد.
وی همچنین درباره نظام آموزشــی در این حوزه اعلام کرد: مرکز ملی فضای مجازی با 
سازمان فنی حرفه ای کشور مذاکراتی داشته تا آموزش های امنیت فناوری اطلاعات در 

کشور توسعه یافته و دوره های لازم در موسسات آموزشی شکل بگیرد.
طبق اعلام مرکز ملی فضای مجازی، در ادامه این جلسه مجتبی جعفری - قائم مقام و 
معاون امنیت مرکز ملی فضای مجازی- با اشاره به ارایه طرح با سطوح مختلف بازدهی 
و اختصاص بودجه در این حوزه برای توسعه این بازار، تاکید کرد: حاکمیت سیاست های 
لازم برای ساماندهی این بازار مصوب و اجرا کرده و نیاز است تا بخش خصوصی، کیفیت 
محصولات و خدمات داخلی را ارتقا دهد تا بتواند با محصولات و خدمات خارجی رقابت 

کرده و بازار داخلی را تصاحب کند.
وی درخصوص اهمیت نیروی انسانی در حوزه امنیت فضای تولید و تبادل اطلاعات در 
کشور افزود: حفظ نیروی انسانی و نقش آفرینی در این حوزه وظیفه بخش خصوصی و 

توسعه بازار برای ایفای نقش در آن وظیفه حاکمیت است.

اخبار

رئیس مرکــز شــرکت ها و 
مؤسسات دانش بنیان معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاست جمهوری گفت: 
تعداد شرکتهای دانش بنیان 
به ۸ هزار و 12 رســید. به گزارش مهر، رضا اسدی فرد 
در اخبار 1۴ امروز با بیان اینکه امروز مرز ۸ هزار شرکت 
دانش بنیان را رد کردیم عنوان کرد: تا ساعت 12 امروز 

بیش از ۸ هزار و 12 شرکت دانش بنیان تأیید شدند.
وی با بیان اینکه این شرکت ها در سه دسته شرکت های 
مستعد دانش بنیان، نوع دو و نوع یک فعالیت می کنند، 
گفت: حدود هزار شرکت مستعد، شش هزار شرکت نوع 
دو و نزدیک به هزار شــرکت نیز از نوع یک هستند که 
سطح فناوری بالاتری نسبت به شــرکتهای مستعد و 

نوع دو دارند.
رئیس مرکز شرکت ها و مؤسسات دانش بنیان معاونت 
علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری 
اضافه کرد: در 10 ماهه اول سال 1۴01 نزدیک به 1.۸ 
برابر سال 1۴00، شرکت های دانش بنیان اضافه شد در 
حالیکه در سال 1۴00 کلًا ۷۵0 شرکت به لیست دانش 

بنیان ها اضافه شده بود.
اســدی فرد با بیان اینکه با توجه به شــعار سال، حجم 
ارزیابی های ما دو برابر شده است، گفت: استقبال بسیار 
خوبی از سوی شرکت ها شــده و امیدواریم این توسعه 
همچنان ادامه داشته باشــد. رئیس مرکز شرکت ها و 
مؤسسات دانش بنیان معاونت علمی و فناوری و اقتصاد 

دانش بنیان ریاست جمهوری تأکید کرد: در سال 1۴01 
به نسبت سال های گذشته یک رکوردشکنی داشتیم و 
در ده ماهه اول 1۴01 شاهد افزایش تعداد شرکت های 

دانش بنیان بودیم.
وی گفت: در هر ماه نزدیک به ۶00 شــرکت جدید را 
ارزیابی می کنیم. ارزیابی دانش  بنیان ها دو سال اعتبار 
دارد و بعد از آن شرکت ها دوباره باید ارزیابی شوند؛ در 
حال حاضرجمعاً نزدیک بــه ۸00 ارزیابی در ماه انجام 
می شود. اســدی فر با بیان اینکه زمان متوسط ارزیابی 
کاهش پیدا کرده است ،گفت: در سال 1۴00 متوسط 
زمان ارزیابی 100 روز بــود و در حال حاضر به کمتر از 
۵0 روز رسیده است. در تلاش هستیم که متوسط زمان 

ارزیابی ها به یک ماه برسد.
چندی پیش نیز رئیس مرکز شــرکت ها و موسســات 
دانش بنیان معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری  
گفت: فرآیند ارزیابی دانش بنیانی شرکت های مستقر در 
این پارک ها تسهیل می شود. به گزارش معاونت علمی 
و فناوری ریاســت جمهوری، رضا اسدی فرد با اشاره به 
اینکه تعداد قابل توجهی از شرکت های دانش بنیان در 
پارک های فناوری در سراسر کشور مستقر هستند، گفت: 
این موضوع می طلبد که این پارک ها در زمینه ارزیابی 
شرکت ها برای دانش بنیان شــدن با معاونت علمی و 

فناوری همکاری کنند.
وی افزود: هر چند کــه واگــذاری کل فرآیند ارزیابی 
شــرکت های دانش بنیان به پارک های فناوری یا سایر 
موسســات به دلیل حفظ وحدت رویــه ارزیابی امکان 
پذیر نیست اما امســال این امکان فراهم شده است که 
این پارک ها با همکاری معاونت علمی و فناوری، فرآیند 
ارزیابی شرکت های مستقر در پارک را تسهیل و تسریع 

کنند. رئیس مرکز شــرکت ها و موسسات دانش بنیان 
معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری با اشاره به 
معیارهای ارزیابی و ضرورت وجود معیارهای یکســان 
در فرآیند ارزیابی شــرکت های دانش بنیان، بیان کرد: 
پارک های فناوری می تواننــد با معرفی کارگزار ارزیابی 
دانش بنیان و تشویق شرکت های مســتقر در پارک به 
ثبت اطلاعات در سامانه دانش بنیان فرآیند ارزیابی این 

شرکتها را تسریع کنند.
وی ادامه داد: همچنین با تعدادی از پارک های منتخب 
تفاهــم نامه ای برای مشــارکت مدیریــت پارک ها در 
شناســایی و معرفی شرکت های مســتعد دانش بنیان 
امضا شده و مرحله آزمایشی این طرح با شهرک علمی و 

تحقیقاتی اصفهان در حال انجام است.
اســدی فرد همچنین تاکید کرد: از ابتدای سال 1۴01 

با همه پارک های فناوری و شهرک های صنعتی کشور 
برای جلب مشــارکت آنها در اطلاع رســانی و ترویج 
برنامه های معاونت علمی و فناوری و شناسایی و کمک 
به تســریع فرآینــد ارزیابی دانش بنیان شــرکت های 
توانمند مستقر در پارکها و شهرک های صنعتی مکاتبه 
شده اســت و تا کنون همکاری با بیش از ۵ پارک علم و 
فناوری و شهرک صنعتی آغاز شده است. در نتیجه این 
همکاری ها شرکت های توانمند بیشــتری وارد فرایند 

ارزیابی می شوند.
رئیس مرکز شرکت ها و موسسات دانش بنیان معاونت 
علمی و فناوری ریاســت جمهــور بیان کــرد: تعداد 
شــرکت های متقاضی دانش بنیان شدن از حدود 2۵0 
مورد در ماه، در سال 1۴00 به ماهیانه بیش از ۶00 مورد 

در سال 1۴01 رسیده است.

شرکتهایدانشبنیانرکوردجدیدیثبتکردند

عبور شرکت های دانش بنیان از ۸ هزار عدد 
News kasbokar@gmail.com

رویداد کسب وکاری و استارتاپی  م نًو با همکاری معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری و 
مجتمع نوآوری مفید برای حمایت از ایده های فناوری 

دانش آموزی برگزار می گردد.
به گزارش نقــل از معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهوری، »نخســتین رویداد 
کسب وکاری و استارتاپی  م نًو« برای حمایت از ایده های 
نوآورانه دانش آموزان و تبدیل آنها به کســب وکارهای 

واقعی برگزار می شود.

این رویداد که با حمایت و مشــارکت معاونت علمی، 
فناوری و اقتصــاد دانش بنیان ریاســت جمهوری و 
توسط مجتمع آموزشی مفید برگزار می شود، استفاده 
بهینه از توانمندی ها و ایده های نوآورانه اســتارتاپ ها 
و شــرکت های دانش بنیــان و فنــاور برای توســعه 

فناوری های آموزشی را هدف قرار داده است.

محورهای مدنظر برای ارســال آثار »ارائه روش های 
به روز فناوری آموزشی«، »طراحی و تولید نرم افزارهای 
یکپارچــه مــدارس)ERP ماننــد پیام رســان، امور 
اداری، امور حســابداری و غیره(«، »توانمندســازی 
و آمــوزش دانش آموزان و معلمــان«، »ارزیابی روانی 
و شــناختی برای هدایــت صحیح دانش آمــوزان و 

ارزیابی آنهــا«، »ارزیابی روانی و شــناختی معلمان و 
مدیران«، »تولید محتوای تعاملی و آموزش ترکیبی«، 
»هدایت تحصیلــی دانش آموزان و اســتعدایابی« و 
 »تحلیــل داده هــای مــدارس و دانش آمــوزان«

 است.
مجموعه های توانمندی که ایده کاربردی در حوزه های 
یاد شده دارند می توانند برای ارســال آثار خود تا 20 
بهمن ماه ســال 1۴01 به وبگاه مجتمع نوآوری مفید 

مراجعه کنند.

روس تلکام مدعی شد سال گذشــته حدود ۶00 شرکت 
روســی، هدف حملات داس قرار گرفتند. همزمان با ادامه 
جنگ روسیه در اوکراین، شرکت های روسیه با حملات داس 
)انکار سرویس توزیع شده( بمباران شدند و این حملات علیه 
شرکت های روسی در سال 2022 به رکورد بالای جدیدی 
رسید. بنا بر آمار شرکت روس تلکام که بزرگترین شرکت ارائه 
دهنده سرویس اینترنت در روسیه است، طی سال میلادی 
گذشته، 21.۵ میلیون حمله داس علیه ۶00 سازمان در این 

کشور به وقوع پیوست.
اکثر این حملات در مسکو و حوالی آن که اکثر این شرکت ها 

مستقر هستند، روی داد. هیچ کدام از صنایع بزرگ از این 
حملات در امان نماندند و بخش مخابرات، خرده فروشی، 
فاینانس و عمومی این حملات را تجربه کردند. یک ســوم 
این حملات )30 درصد( علیه بخش عمومی انجام شد که 
بر مبنای سالانه، 12 برابر افزایش داشت. یک چهارم از این 
حملات )2۵ درصد( علیه موسسات مالی و 1۶ درصد علیه 
آموزش و پرورش انجام شد. بزرگترین حمله با سرعت ۷۶0 

گیگابیت بر ثانیه انجام شد و در مقایسه با بزرگترین حمله 
سال پیش، دو برابر قدرت تخریب داشت. طولانی ترین حمله 

داس هم تقریبا سه ماه ادامه داشت.
اکثر این حملات در مارس آغاز شد که تقریبا با آغاز عملیات 
نظامی روســیه در اوکراین در 2۴ فوریه، همزمان بود و در 
ماه مه به اوج خود رســید. بر مبنای آدرسهای آی پی مورد 
استفاده، منشــاء اکثر این حملات از ایالات متحده بود. بنا 

بر گزارش روس تلکام، اگرچه حملات داس، اکثر حملات 
)حدود ۸0 درصد( را تشــکیل داد، اما انواع دیگر حملات 
سایبری هم روی داد. وب سایتهای آسیب پذیر در مدار توجه 
هکرهای غربی قرار گرفتند که از حفره های امنیتی، برای 

انجام حملات خود بهره برداری کردند.
بر اساس گزارش وب سایت تکِ رادار، از زمان آغاز جنگ میان 
روسیه و اوکراین، هکرها و هکتیویست ها )رخنه گران کنشگر( 
از همه طرفین وارد عمل شده و کاملا فعال بوده اند. در میان 
آنها، گروه کنتی، بزرگترین گرداننده باج افزارها است که علنا، 

طرفدار دولت روسیه بوده است.

با گسترش شبکه های اجتماعی روش های کسب درآمد 
با شیوه نادرست هم متناســب با آن افزایش پیدا کرد که 
می توان به قمار و شرطبندی به عنوان یکی از راه ها اشاره 
کرد اما بررسی ها نشــان می دهد طی سال های گذشته 
روش های مقابله با این موضوع مــورد توجه قرار گرفته تا 
مدیران این ســایت ها نتوانند به راحتی مــردم را با وعده 

درآمدهای چشمگیر فریب دهند.
به گزارش ایسنا، داستان قمار و شرط بندی، موضوع امروز 
و دیروز نیست و یکی از روش های درآمدزایی برای بسیاری 
از شــرکت ها و افراد در سراســر جهان، استفاده از همین 
راه هاست اما از آنجایی که طی سال های گذشته، انجام هر 
کاری به سمت فضای مجازی رفت، قمار و شرط بندی هم 
به این فضا راه یافت؛ اگرچه حتی قمار اینترنتی هم از همان 
زمان های ابتدای حضور اینترنت در کشور مطرح بوده، اما 
طی سال های گذشته، شاید به دلیل افزایش سودجویی  و 
کلاهبرداری ها از این روش، جنجال بیشــتری به پا کرده 

است.
در واقع در اسفند ســال 13۹1،  کارگروه تعیین مصادیق 
محتوای مجرمانه اعــلام کرده بود که به اســتناد قانون 
جرایم رایانه ای با قمارخانه های مجازی و شرط بندی های 
اینترنتی برخــورد می کند، البته آن زمــان مصداق قمار 
اینترنتی، بیشــتر شرط بندی  روی مســابقات ورزشی و 
عمدتا فوتبال بود، اما این روزها که یک پلتفرم خارجی به 
یکی از پراستفاده ترین شبکه های اجتماعی تبدیل شده، 
شرط بندی با هدف یک شبه پولدار شدن به این فضا هم راه 
یافته و این بار اینفلوئنسرها یا شاخ های مجازی که غالبا با 
پخش کلیپ های طنز هنرنمایی می کنند، گردانندگان این 

قمارخانه هستند.
طی سال های گذشته بارها در این زمینه به مردم هشدار داده 
و گفته شده که اکثریت سایت های شرط بندی و قمار و نظایر 
آن با هدف کلاهبرداری از کاربران ایجاد شده و درنهایت 
پس از اخذ مبالغی از شــرکت کنندگان هیچ پولی به آنان 
نمی دهند. برخی از این سایت ها اقدام به سرقت اطلاعات 
حساب بانکی کاربران این ســایت ها کرده و با در اختیار 
گرفتن رمز پویا یا رمز دوم و دیگر اطلاعات کارت بانکی که 
توسط کاربر در اختیار مجرمان گذاشته می شود، اقدام به 

برداشت از حساب بانکی آن ها می کنند. یا اینکه این افراد 
مبالغی را برای شرکت در مسابقه دریافت کرده، اما سازوکار 
ســایت را به گونه ای طراحی می کنند که فرد دائما بازنده 
شود یا اصلا مبلغی به حســابش پرداخت نشود؛ حتی در 
مواردی بود که فردی برنده هم شده اما سایت مذکور حساب 

شرکت کننده را مسدود کرده است.
 در این شرایط افراد ســودجو ممکن است دوباره دست به 
کار شده و بخواهند در پوشــش تبلیغات متنوع اقدام به 
کلاهبرداری از کاربران کنند که در این خصوص هشــدار 
پلیس به شهروندان این است که به هیچ عنوان فریب چنین 
ســایت هایی را نخورده و از وارد کردن اطلاعات مربوط به 

کارت بانکی خود در این سایت ها خودداری کنند.
در دولت گذشــته هم از طراحی برنامه ای سه ماهه برای 
توقف این پدیده صحبت شده بود به گونه ای که وزیر سابق 
ارتباطات و فناوری اطلاعات اعــلام کرد گزارش هایی در 
زمینه شــیوع قمار اینترنتی دریافت کرده است و اگرچه 
برخورد با این تخلفات بر عده این وزارتخانه نیست اما با هدف 
هم افزایی، جلســه ای با حضور بانک مرکزی، دادستانی 
کل کشور، پلیس فتا و سازمان فناوری اطلاعات برگزار و 
برنامه ای سه ماهه  برای توقف یا سخت کردن این تخلفات 

تصویب شد.
وی معتقد بود قمــار فرایندی مذموم و اقتصاد ناشــی از 
آن ناسالم اســت. اگرچه وظیفه برخورد با قمار در فضای 
مجازی با قوه قضاییه اســت؛ امروزه این سرویس ها نفوذ 
بیشتری یافته اند و دامنه وسیعی پیدا کرده اند و خود را به 
جای خدمات ارزش افزوده جا می زنند. در یک مرحله برای 
برخورد با این تخلفات مقررات سخت وضع شد در مرحله 
بعد برخورد و اکنون نیازمند برنامه جدی تری برای ریشه کن 
کردن این تخلف هستیم. یک برنامه زمان بندی سه ماهه در 
دســتور کار بود که طبق برنامه انجام شد و در مرحله آخر 
بسیاری از فرایندها نیازمند همکاری بیشتر بانک مرکزی 
که اگرچه همکاری مجدانه ای داشتند اما همکاری بیشتری 
برای رســیدن به نتیجه مورد نیاز است زیرا قوانین در این 
حوزه کامل است و تنها بحث اجرا و هماهنگی مطرح است.

بر این اساس قمار اقتصاد ناســالمی است و از دید شرعی 
حرام است؛ به گونه ای که عده ای را فربه و بسیاری را بیچاره 

می کند؛ تبلیغ قمار هم حتما اشکال دارد و باید تعطیل شود. 
در سال 13۹۹ هم بانک مرکزی همراه با چندین نهاد دیگر 
اقداماتی را در راستای مقابله با قمار در فضای مجازی انجام 
داد که می توان به مواردی مانند امکانپذیر  شدن شناسایی 
هوشمند سایت های قمار، مبارزه بانک ها با درگاه های قمار 
اشاره کرد. در نهایت سال گذشته بانک مرکزی اعلام کرد با 
اقدامات این بانک در زمینه مقابله با قمار و شناسایی آن ها 

۶0 درصد از شبکه قماربازان کاهش پیدا کرده است.
ســه راهبرد اصلی در اقدامات بانک مرکزی برای مقابله با 
قماربازی مد نظر است که اولین آن هوشمندی نظارت است 
که از این طریق اکنون کسی که در حال قماربازی است، 
تحت رصد و شناســایی قرار دارد و این موضوع به صورت 
ارســال پیامک های هشــداری و اخطاری به اطلاع آن ها 
می رسد. در این بین، کسانی که پیامک دریافت کرده اند، 
بیش از ۷۵ درصد آن ها دیگر قمار نمی کنند. دومین راهبرد 
بانک مرکزی مشارکت جدی با قوه قضائیه و پلیس فتا برای 
اقدامات لازم در حوزه قمار است. اقدامات آگاهی رسانی، 
تشویقی و تنبیهی نســبت به فعالان حوزه قمار سومین 
راهبرد بانک مرکزی برای مقابله با قمار است که اقدام را برای 
هزینه دار کردن قمار کردن انجام می شود و در سال 13۹۸ 
که شــروع به جریمه کردن درگاه های اینترنتی پرداخت 
فعال در قمار کردیم، ظرف مدت کوتاهی آن ها جمع شدند.
اما تلاش برای مقابله با قمار و اقدامات نهادهای گوناگون در 
این زمینه سبب نمی شود که نگرانی ها در این زمینه از بین 
رفته باشد؛ به گونه ای که ابولحسن فیروز آبادی - رئیس 
مرکز ملی فضای مجازی-  در نخستین همایش ملی آسیب 
شناسی روانی کرونا و مداخلات روانی- اجتماعی، نسبت 
به اعتیاد به قمار اظهار نگرانی کرد چراکه قمار در فضای 

مجازی به شکل اعتیاد ظهور کرده است.
با این وجود رئیس پلیس فتای تهران بــزرگ در آبان ماه 
ســال جاری از شناسایی و دستگیری ســه نفر از مبلغان 
ســایت های قمار و شــرط بندی خبر داد. سرهنگ داود 
معظمی گودرزی دراین باره گفت:  چندی پیش و به دنبال 
دریافت گزارش هایی مبنی بر فعالیت چند کانال و گروه 
تلگرامی برای دعوت کاربران به حضور در سایت های قمار 
و شرط بندی رسیدگی به موضوع در دستور کار ماموران 

پلیس فتا قرار گرفته و در همان تحقیقات اولیه مشخص 
شــد که در مجموع چهار کانال  در این حوزه فعال است و 
بیش از یک میلیون دنبال کننده دارد. این کانال ها برخی 
از کاربران فضای مجازی را با تبلیغات فریبنده به سمت و 
سوی سایت های شرط بندی هدایت کرده و در ازای این کار 

مبالغ زیادی دریافت می کردند.
ماموران پلیس فتا پس از تحلیل مستندات جمع آوری شده 
و بررسی های اطلاعاتی و تخصصی، سه نفر از افراد اصلی 
گرداننده این کانال ها و گروه های تلگرامی را شناسایی و 
پس از تشریفات قضایی مجرمان را دستگیر و به پلیس فتا 
منتقل کردند. این افراد پس از انتقال به پلیس فتا هرگونه 
اقدام مجرمانه ای را رد کردند، اما پس از مشاهده ادله جمع 
آوری شده توسط پلیس، ضمن پذیرش بزه انتسابی انگیزه 

خود از این اقدام مجرمانه را منفعت مالی عنوان کردند.
شیوه و شــگرد در این اقدام مجرمانه به این گونه است که 
افراد ســودجو با دادن وعده هایی فربینده نظیر دریافت 
ســودهای کلان به مخاطبان، لینک هــای اختصاصی را 
تحت عناوین انفجار، بت زنی، پیش بینی و ... در سایت های 
شرط بندی و قمار طراحی کرده و سعی به جذب افراد ناآگاه 
می کنند. لازم است افراد از حضور و سرمایه گذاری در این 
سایت ها خودداری کنند و توجه داشته باشند که سایت های 
شرط بندی یا اقدام به سرقت اطلاعات حساب بانکی افراد 
کرده یا اینکه بــا وعده های مختلف اقــدام به جذب پول 
شهروندان کرده، اما پولی به آنان پس نمی دهد.  گفتنی است 
برای سه متهم دستگیر شده پرونده ای تشکیل شد و این 

افراد برای ادامه روند رسیدگی به جرم روانه دادسرا شدند.
در نهایت شــورای عالی فضای مجازی به تازگی ســند 
پیشگیری و مقابله با قمار در فضای مجازی را در راستای 
اجرای ســند طرح کلان و معماری شبکه ملی اطلاعات 
به تصویب رسانده است. آشنایی جامعه با تاثیرات روانی، 
اجتماعی و اقتصادی قمار در فضای مجازی، سازوکارهای 
هوشمند پیشگیری از ترویج و گســترش قمار در فضای 
مجازی و بسترسازی برای مقابله با شبکه مرتکبین و عوامل 
مرتبط با قمار از جمله اهداف و اقدامات این سند اعلام شده و 
باید دید در آینده اجرای این سند تا چه حد به بهبود اوضاع و 

کاهش قمار در فضای مجازی کمک خواهد کرد.

فراخوان حمایت از ایده های استارتاپی دانش آموزی

بمباران شرکت های روسی با حملات داس

فناوری و 
اطلاعات

راهکاربانکمرکزیبرایمقابلهباقماردرفضایمجازیچیست؟

تبلیغ قمار باید تعطیل شود
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کار و
کارآفرینی 

مرضيــه ســنوئي محصــل، يكي از 
30 زن برتر كارآفرين كشــور اســت 
كــه در اختتاميه دومين نمايشــگاه 
نقش آفريني زنان در توســعه پايدار 
از وي تقدير به عمل آمد. نوآوری وی 
طراحي فناورانه جهت توليد اسانس هاست كه به گفته خود آن 
را از طريق تلاش هاي مداوم و گرفتن اطلاعات علمي از مراكز 
دانشگاهي و پژوهشــي، فراگرفته و در ابتدا با نيروي اندكي 
كارش را آغاز كرده و به تدريج آن را گســترش داده است. وي 
مي گويد: كارآفريني مي تواند عامل مهمي براي اشتغالزايي و 

كمك به مبارزه با ياس و نااميدي جوانان باشد. 

درباره شــغل خود مختصري توضیح دهید و بگویید 
چگونه آن را شروع كرده اید؟

شركت اكسير گل سرخ در سال 1384 با ارائه طرحي فناورانه 
و با استفاده از تجارب بيست ســاله تيم كاري خود با فرآوري 
اســانس گياهان و صمغ هاي گياهي و با امكانات مجهز توليد 
اسانس با اســتاندارد هاي بين المللي شــروع به كار كرد. اين 
شركت در مركز رشد پارك علم و فناوري خراسان با دريافت 
پروانه بهره بــرداري از وزارت جهاد كشــاورزي و مجوزهاي 
تاسيس و ساخت از اداره نظارت و غذا و دارو و اداره استاندارد 
در سال 1385 مجوز توزيع اسانس ها، كنسانتره ها، عصاره هاي 
خوراكي، روغني و آرايشي و بهداشتي را دريافت كرد، بعد از 
گذشت 3 سال،  در سال1388  اين شركت با كوله باري از فن 
و تجربه به محل مالكيت صنعتي خود منتقل شــد و به طور 
مســتقل به فعاليت خود ادامه داد. با توجه به نياز روزافزون 
جوامع مختلف بشري به دارو و نيز اثرات سوءمصرف داروهاي 
شيميايي كه منجر به گسترش انوع بيماري ها به ويژه سرطان 
شده، واحد تحقيق و توسعه شركت اكسير گل سرخ با ارزش 
نهادن و حمايــت از خالقيت و نوآوري و تعهد به اســتفاده از 
مواد اوليه كاملا طبيعي با مشــاركت مراكز علمي و پژوهشي 
و مشاوره كارشناسان مجرب در سال 1390 موفق به احداث 
واحد دارويي شد و اميد آن دارد با ساخت فرآورده هاي كاملا 
طبيعــي در جهت ارتقاي ســلامت نســل هاي آينده گامي 
موثر بردارد. شركت اكسير گل ســرخ در سال 1391 موفق 
به دريافــت گواهينامــه GMP دارويي از اداره غــذا و دارو 
شــد. محصولات ما به طور خاص اســانس، عصاره گياهي و 

فرآورده هاي گياهي است. شركت اكســير گل سرخ در سال 
93 جزو شــركت هاي دانش بنيان شــد و توانســت علاوه بر 
توليد داروها به چند طرح فناورانه دســت پيــدا كند. يكي از 
اين طرح هاي پژوهشي اولئورزين زعفران بود كه نخستين بار 
در جهان به فرمولاســيون آن دســت پيدا كرديم. توليد آن 
بازده خوبي مخصوصا در كشــورهاي اروپايي دارد. زعفران از 
محصولات استراتژيك است كه به صورت خام صادر مي شود. 
نانوميكروكپسوله زعفران از طرح هاي ملي است. يكي ديگر از 
محصولات صادراتي ما گزنه است كه براي رفع ورم پروستات 
صادر مي شــود. معجون كندر براي جلوگيري از آلزايمر نيز 
استفاده مي شــود. باريجه در حال حاضر به صورت خام صادر 
مي شود كه مي توانيم به صورت اســانس درآوريم و بعد صادر 
كنيم كه علاوه بر اشتغالزايي فراواني كه ايجاد مي كند، ارزش 
افزوده اي نيز به آن تعلق مي گيرد چون تركيبات باريجه كشور 
ما منحصربه فرد است. شروع به كار شــركت با 3 نفر بود و در 
حال حاضر 35 نفر نيرو داريم و در طرح هاي توســعه آينده 
تصميم بر اين است كه حداقل 50 درصد رشد داشته باشيم. 

در نمايشگاه ها و كنگره هاي زيادي شركت كرده و به امتيازات 
خوبي دست پيدا كرديم و ســعي كرديم محصولات ما جديد 
باشد و پيرو بقيه نباشــيم. ما براي توليد داروهاي با كيفيت 
خوب از مواد اوليه كه ماده موثر خوبي داشــته باشد، استفاده 
مي كنيم. در بخش R&D فرمول هاي مورد نياز براساس كتب 
و منابع گسترده بررســي و بعد از تاييد در اختيار واحد توليد 
قرار مي گيرد. شركت اكسير گل ســرخ شركتي دانش بنيان 
و فناور اســت كه در صنعت فرآوري گياهان دارويي فعاليت 
كرده و اين مسئوليت را احســاس مي كند كه با ايفاي نقشي 
موثر در ارتقای سلامت و تامين بهداشت غذايي كشور، ضمن 
حفظ و كمك به ايجاد نسل هايي ســالم، امانتدار شايسته اي 
براي جوامع آينده باشــد. شركت اكســير گل سرخ علاوه بر 
استفاده از تجارب و دانش فني كارشناسان كه داراي سوابق 
علمي، آموزشي، پژوهشــي و اجرايي در توليد فرآورده هاي 
گياهي هســتند، داراي امكانات مجهز جهت توليد اسانس، 
عصاره، كنسانتره و اولئورزين ها بوده و درجهت توسعه و تهيه 
داروهاي گياهي برنامه ريزي شده اســت. شركت اكسير گل 
سرخ اين رســالت را با تعهد در به كارگيري مواد اوليه كاملا 
طبيعي در توليد محصولات خود محقق می ســازد. بخشــي 
از اين محصــولات عبارتند از: اســانس هاي طبيعي گياهي، 

كنسانتره ها، اولئورزين ها، عصاره ها و داروهاي گياهي. 

مزیت محصولات خود را در چه مي دانید؟
مهم ترين مزيت محصولات ما طبيعي بــودن صددرصد توليدات 
بدون مواد شيميايي و ســالم در جامعه براي توليد اسانس هاست 
كه بايد داراي همه فاكتورهاي استاندارد باشد. حتما مي بايست از 
گياهان سورت شده درجه يك استفاده مي كرديم كه در اين صورت 
از لحاظ اقتصادي مقرون به صرفه نبود، اگر مي خواستيم از زير سورتي 
گياهان كه مقادير نســبتا زيادي بودند و معضلي براي كشاورزان 
محسوب مي شدند، اسانس گيري كنيم، محصول به دست آمده، همه 
فاكتورهاي استاندارد را شامل نمي شد، اين مساله انگيزه اي شد كه با 
تلاش شبانه روزي و انجام آزمايشات بسيار زياد بتوانم راهكاري را بيابم 
كه ضمن استحصال اسانس از ضايعات گياهان به نحوي تركيبات 
اضافي آن را جدا سازي كنم كه بتوانم براساس نياز مشتري و براساس 
فاكتورهاي اســتاندارد مجددا قســمت باقيمانده اين تركيبات را 
مخلوط سازي كنم و به اسانس در رنج استاندارد هاي بين المللي دست 
يابم تا تاييديه علمي اين روش از پژوهشكده علوم و صنايع غذايي را 
دريافت كنم، حاصل اين تلاش توليد اسانس قابل صادرات با ارزش 

افزوده بالا و حل مشكل كشاورزان مبني بر سورت گياهان است. 

با چه سختي ها و موانعي در این شغل مواجه شدید و 
چگونه با آن مقابله كردید؟

ابتدا در ســال 1367 در كارخانه اي كــه از گياهان دارويي 
اسانس استحصال می كرد، مشغول به كار شدم. بـــا توجـه 
بـــه اينكـــه مطالعاتم راجع به اسانس بســيار اندك بود، با 
تلاش هاي شبانه روزي و ارتباط نزديك با مراكز علمي از جمله 
كليه دانشـــكده هاي داروسازي و علوم تهران و مشهد، كليه 
پژوهشكده ها از جمله پژوهشكده صنعت نفت ايران و ارتباط با 
آزمايشگاه هاي داخلي و خارجي توانستم مطالعات كاملي راجع 
به اسانس هاو درصد تركيبات مواد موثره اسانس هـر گيـاه را 
به دســت آورم. نتيجه ديگر اين تلاش هاي شبانه روزي باعث 
شــد كه به طرحي فناورانه جهت توليد اسانس ها دست يابم. 
در ابتدا كارم را با 3 نفر پرسنل كه 2 نفر از آنها دخترانم بودند، 
شــروع كردم و به مرور توانستم اشــتغالزايي بيشتري داشته  
باشم و اكنون با 35 نفر نيرو مشــغول به كار هستم. از طرفي 
طرح پژوهشي توليد اولئورزين زعفران و ساير ادويه جات در 
دستور كار قرار گرفت كه اين طـــرح در پژوهشـكده علوم و 

صنايع غذايي خراسان رضوي در سال 86 به نتيجه رسيد كه 
ثبت اختراع آن با شـماره 014566 دريافـت شده است.  توليد 
اولئورزين زعفران براي نخســتين بار در جهــان و اولئورزين 
ساير ادويه جات براي نخستين بار در ايران بـــه ثمـر رسـيده 
اســت، توليد اين محصولات با توجه به اينكه كشور عزيزمان 
مهد گياهان دارويي به ويژه زعفران اســت، مي تواند ارزآوري 
زيـــادي داشته باشد كه جهت ساخت دستگاه هاي توليد با 
آخرين تكنولوژي نياز به حمايت دارم كه بتوانم طرح هاي فوق 

را تجـاري سازي كنم. 

آرزوي شما براي آینده شغلي تان چیست؟
آرزو دارم روزي برســد كه همه محصولات غذايي و دارويي 

كشورمان از سلامت كامل برخوردار باشــند و ما هم بتوانيم 
يكي از توليدكنندگان آن باشيم. 

توصیه شما به زنان كشور براي كارآفریني چیست ؟
كارآفريني يعني كار براساس نياز جامعه و پژوهش هاي خاصي 
كه بتواند اشــتغالزايي خاصي را ايجاد كند. براي رشــد كار 
بايد سه راس مثلث علم، تجربه و سرمايه وجود داشته باشد. 
يك كارآفرين مي تواند الگويي براي جواناني باشــد كه نااميد 
هســتند.  در كارآفريني تفاوتي براي زن و مرد وجود ندارد، 
هركس بخواهد كارآفرين برجسته اي باشد، بايد خصوصيات، 
تلاش، پشتكار، اعتقاد و ايمان به هدف انتخاب شده و دانايي 

را داشته باشد. 

گفتگوی»كسب وكار« با مرضيه سنوئي محصل، كارآفرين برتر كشور

کارآفریني مبارزه با نااميدي است

صديقه گواهــي، مديرعامــل تعاون 
روســتايي زنان رويش ســبز استان 
خراسان، درباره مشكلات عمده زنان 
روستا در گفتگو با »كسب وكار« به عدم 
دسترســي آنها به اينترنت، اطلاعات 
روز و فناوري هاي نوين اشــاره كرد. وی خواستار اين شد كه 
با توجه به زحمات زنان روســتايي، سهم مشخصي از حقوق و 
مزايا براي آنها در نظر گرفته شود. صديقه گواهي، مديرعامل 
تعاون روستايي زنان رويش ســبز استان خراسان درباره زنان 
روستايي به »كســب وكار«، مي گويد: زنان روستا ستون هاي 
ناپيــداي بهره وري و توليدنــد. آنها در مــزارع دوش به دوش 
مردان شــان كار و تــلاش مي كنند وبســياري از محصولات 
غذايي شهرنشينان را فراهم مي كنند. وي ادامه مي دهد: آنها 
در كنار كار و تلاش در كانون خانواده مادراني مهربانند و براي 
همسران شان زناني پاكدامن، صبور و قانع هستند كه مهرورزي 
 را با تمام وجود بــاور دارند و آن را بــراي تمامي مردم جامعه 

به كار مي گيرند. 
مديرعامل تعاون روستايي زنان روش ســبز استان خراسان 
ادامه مي دهد: هر زن روستايي كانوني از تلاش وكار است كه 
اگر به تاريخ زندگي بزرگان ايران بنگريم، اكثر آنها از دورترين و 
محروم ترين روستاهاي ايرانند و در دامن همين زنان روستايي 
پرورش يافته اند و به مقامات بالا رســيده اند. البته زنان روستا 
توانمندي هاي بالقوه اي هم دارنــد كه به دليل محروميت اين 
زنان از تحصيل و آموزش به فعليت نرســيده اســت. صديقه 
گواهي توضيح مي دهد: ســهم زنان روســتايي از آموزش در 
حدود يك درصد نسبت به شهرهاست و در فقر به سر مي برند 
باوجودي كه به خاطــر زحمت هاي زياد آنهــا و فعاليت هاي 
خستگي ناپذيرشان درواقع مي توان گفت كليد اقتصاد روستا 
و حتي كشور در دستان توانمندشان اســت ولي نه مالكيتي 
دارند و نه چيزي به نام آنها سند خورده است به طوري كه حتي 
از كمترين حقوق هم محرومنــد. وي در توضيح اينكه چگونه 
مي توان به زنان روستايي كمك كرد، مي گويد: دولت ها نقش 
مهمي در ارتقاي جايگاه زنان روستايي دارند اما متاسفانه آنها 
نيز هيچ گاه توجه واقعي به اين قشــر محروم و موثر در اقتصاد 
جامعه نكرده اند و آنچه بوده، چيزی غيــر از خلاصه قوانيني 
كه در لابلاي بوروكراســي و نظام اداري گم شده، نبوده است. 
صديقه گواهي، مديرعامل تعاون روســتايي زنان رويش سبز 
استان خراسان در توضيح مهم ترين مشكلات دست وپاگير زنان 
روستايي مي گويد: عدم دسترسي به آموزش هاي لازم در زمينه  
علوم جديد و تكنولوژي هاي مربوط به توليد از جمله مهم ترين 
مشكلات زنان روستايي است. باوجودي كه آنها توليدكنندگان 
محصولاتي هستند كه سالم و ارگانيك است اما اگر به صورت 
دقيق بخواهيم به موضوع نــگاه كنيم آنها بــا كلماتي چون 
ارگانيك، سالم و اصطلاحات رسمي در توليد ناآشنا و بيگانه اند 
يا اينكه اطلاعات شان درباره ويژگي هاي محصولات ارگانيك 
و سالم اندك اســت كه علت عمده آن هم اين است كه آنها از 
فناوري هاي نوين و علمي بي اطلاعند. وي توضيح مي د هد: يكي 

از مشكلات مهم زنان روستا اين است كه حقوق زنان در روستاها 
ناديده گرفته مي شود. گرچه آنها بيشترين سهم را در امنيت 
غذايي كشور دارند ولي عملا حقي از مالكيت يا درآمد ندارند 
و همه منابع در اختيار و انحصار مرد روســتايي است. برخي 
خرده فرهنگ هاي نادرســت و عوامانه در بين روستانشينان 
يا برخي مردان روســتايي حاكم اســت كه باعث شده زنان 
روستايي از بعضي از مزيت هاي شغلي و اجتماعي كه درواقع 
حق آنهاست، محروم باشند. علاوه بر اين مشكل مهم ديگر زنان 

روستايي اين است كه آنها از اينترنت سهمي ندارند و نمي توانند 
محصولات مشــابه آنچه توليد مي كننــد و يافته هاي جديد 
 را در اين خصوص از طريق اطلاعات روز به وســيله اينترنت

ايــن  بياورنــد.  دســت  بــه    
كارآفرين ادامه مي دهد: در روســتا اقداماتي مثل جلوگيري 
از هدررفت منابــع آبي و خاكي، چراي بي رويه گوســفندان، 
فشــار بر مراتع، جلوگيري از آبياري غرقابي، ايجاد توســعه 
حفاظت از منابع طبيعي و محيط زيست روستا و آموزش زنان و 

جوانان، ايجاد مشاغل خانگي، جايگزين كردن تنورهاي گازي، 
فرهنگ سازي درباره جلوگيري از بوته كني با هدف حفظ مراتع 
و جلوگيري از پيشرفت بيابان، كمك به اقتصاد روستا و...  انجام 
می شــود. صديقه گواهي مي گويد: البته در روستاها مزاياي 
زيادي براي كارآفريني موجود اســت مثلا در روستاها نيروي 
كار و منابع اوليه توليد آب، خاك و كارگر وجود دارد، همچنين 
علاقه به كار و تلاش و توليد محصولات متنوع كشــاورزي نيز 

موج مي زند. 

وي در پايــان مي گويــد: در روســتا طرح ايجــاد بنگاه هاي 
اقتصادي زودبــازده و مشــاغل خانگي به صــورت متمركز 
خوب جواب مي دهد و اقتصادي اســت. بايد جوامع روستايي 
توانمند شــده و بــه علــوم و فناوري هاي نوين كشــاورزي 
مجهز شــوند تا خودشــان توليد را مديريت  كنند. بايســتي 
انتقــال يافته هــاي جديد بــه كشــاورزان با حفــظ منابع 
 طبيعي و مراتع و جلوگيري از فرســايش خــاك و بوته كني

 صورت بگيرد. 

»كسب وكار«  بررسي  می كند

زنان  روستایي نيازمند تكنولوژي و آموزش
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کشاورزي

طلاي سرخ مزارع استان هاي 
خراسان رضوي و جنوبي در 
هر بازاري كه عرضه مي شود، 
خريــدار دارد امــا در نبود 
استراتژي و برنامه جامع، بازار 
داخلي زعفران پرنوسان اســت و اعتبار و بيشتر سود 
صادرات آن هم نصيب بيگانگان مي شود. زعفران كاران 
از كمبود بنيه مالي و اينكه مجبورند حاصل دسترنج شان 
را به قيمت ناعادلانه تقديــم دلالان كنند، مي نالند و 
مسئولان شورای ملی زعفران از نبود حمايت دولتي براي 
ساماندهي بازار داخلي و خارجي زعفران شكوه مي كنند. 
هر سال در روزهاي پاياني مهرماه و آغاز آبان همزمان با 
فصل برداشت زعفران بحث مشكلات دست اندركاران 
اين محصول داغ مي شود اما سوال اينجاست كه آيا راهي 
براي سامان دهي بازار داخلي زعفران و رهايي از صادرات 

فله اي آن داريم؟

قیمت زعفران را دلالان تعیین می کنند
محمود سعدي پور كه در اســتان خراسان جنوبي به 
كشت زعفران اشتغال دارد، درباره وضعيت كشت وكار 
اين محصول به »كسب وكار«، مي گويد: كشت زعفران 
به دليل نياز كم به آب، عدم تداخل زمان برداشــت با 
ديگر محصولات و نقدي بودن فروش براي كشاورزان 
اســتان هاي خراســان رضوي و جنوبي كه با مشكل 
بي آبي دســت وپنجه نرم مي كنند، جذاب است. در 
سال هاي اخير اســتان هاي فارس و يزد هم به كشت 
زعفران روي آورده اند. در افغانستان و پاكستان هم با 
توجه به بازار خارجي اين محصول، كشت زعفران را 
آغاز كرده اند و پياز زعفران ايراني به صورت غيرقانوني 
به اين كشورها قاچاق مي شود. اگر از كشاورزان داخلي 
حمايت كافي نشود، در سال هاي آينده شاهد واگذاري 
بازار صادرات و حتي بازار داخلي به زعفران افغاني و 
پاكستاني و ديگر كشــورها خواهيم بود. وي مشكل 
عمده زعفران كاران را بي پولي دانست و گفت: به دليل 
بي پولي مجبوريم محصول مان را به محض برداشت با 
قيمت پيشنهادي دلالان به آنها بفروشيم. سال گذشته 
زعفران را سر مزرعه كيلويي 3 ميليون تومان فروختيم 

و چند ماه بعد در بازار دلالان آن را كيلويي 7 ميليون 
تومان فروختند. اگر وزارت جهاد كشاورزي زعفران را 
بخرد و به ما وام بدهد يا صندوقي تاسيس شود كه از ما 
حمايت كند، مجبور نمي شويم محصول را به قيمتي 

كه دلخواه دلالان است، بفروشيم. 

بازار داخلی زعفران نیاز به ساماندهی دارد
فرشيد منوچهري، دبير شــورای ملی زعفران هم 
نظر اين كشاورز را تاييد مي كند و به »كسب وكار« 
مي گويد: بازار داخلي زعفران نياز به ساماندهي دارد 
و اين ساماندهي بايد توسط وزارت جهاد كشاورزي 
و با همكاري تشكل هايي مثل شورای ملی زعفران 
انجام شــود. منوچهري ادامه مي دهد: تا زماني كه 
 سازوكاري براي خريد عادلانه زعفران از كشاورزان 
تعريف نشود، دلالان همه كاره اين بازار خواهند بود 
و برقراري شيوه عادلانه خريد هم كاري نيست كه از 
تشكل هاي غيردولتي يا خود زعفران كاران ساخته 
باشد چون اين كار در مراحل ابتدايي نياز به حمايت 

مالي دارد و آنها فاقد بنيه مالي لازم هستند. 
دبير شورای ملی زعفران در پاســخ به اينكه مشكل 
صادرات فله اي زعفران چگونه بايد حل شــود، گفت: 
من لفظ فله اي را براي صادراتي كه در حال حاضر انجام 
مي شود، نمي پسندم. نبايد بازي با الفاظ مانع بررسي و 
تحليل عميق موضوع صادرات زعفران شود. اين تصور 
كه ما زعفران را مثل شن و ماسه به خارج صادر مي كنيم 
و در اسپانيا و ايتاليا و امارات آنها فقط آن را بسته بندي 
مي كنند و با برند خوشان مي فروشند، سطحي ديدن 
ماجرا ســت. وقتي بازرگان خارجي از من 100 كيلو 
زعفران مي خرد آن را در بســته هاي يک كيلويي به او 
مي فروشم. اين بار به سرعت تاييديه هاي بهداشتي را اخذ 
مي كند و با كمترين هزينه بيمه و حمل ونقل با هواپيما 
به كشور مقصد ارسال مي شود. در كمتر از 10 روز هم 
پول آن به حساب من واريز مي شود اما اگر قرار باشد اين 
100 كيلو را در بسته هاي يک گرمي صادر كنم، وزن 
بسته بندي آن به صورت تصاعدي بالا مي رود و هزينه 
بيمه و حمل ونقل آن افزايش پيــدا مي كند. از طرف 
ديگر اگر فرض كنيم اين زعفران با برند خود من آنجا 

به فروش برسد – كه خود اين اتفاق مراحلي دارد كه در 
ادامه خواهم گفت – حدود 3 ماه طول مي كشد تا پول 
آن از خرده فروشي ها به عمده فروش برگردد و او هم پول 
مرا بدهد. هيچ صادركننده اي نمي تواند چنين خوابي را 
براي پولش تحمل كند چون صادركنندگان ما هم توان 
مالي آنچناني ندارند. صادركننده اي كه بخواهد 2 تن 
زعفران صادر كند، بايد 10 ميليارد تومان سرمايه نقدي 
داشته باشد. واقعيت اين اســت كه صادركنندگان ما 
چنين سرمايه اي ندارند. حالا فرض كنيم صادركننده اي 
چنين ســرمايه اي دارد و تحمل خواب 3 ماهه آن را 
هم دارد. اين صادركننده به مانع ناشناخته بودن برند 
برخورد مي كند. يعني خرده فروش بازار هدف زعفران او 
را نمي خرد و اگر بخرد با قيمت نازل مي خرد و به زيان او 
منتهي مي شود. اين صادر كننده بايد چند سال هزينه 

كند، تبليغات كند و برند خود را به بازار هدف بشناساند 
كه چنين هزينه اي از صادركننده ما ساخته نيست. 

زعفران را يك محصول استراتژيك و در 
ابعاد ملي ببینیم

وي با بيان اينكه دولت بايد در اين زمينه از دست اندركاران 
صــادرات زعفران حمايــت كند، تصريح كــرد: وقتي 
مي گوييم حمايــت، منظورمان اين نيســت كه دولت 
براي ما بازاريابي يا برندسازي كند يا وام بلاعوض بدهد. 
ما به عنوان شورای ملی زعفران كه متولي غيردولتي اين 
محصول هســتيم، طرحي به وزارت جهاد كشاورزي و 
سازمان توسعه تجارت ارائه كرديم كه اگر اين طرح مورد 
عنايت قرار گيرد، مشكل كشــت وكار صادرات زعفران 
حل مي شود. ما بايد زعفران را يک محصول استراتژيک 

و در ابعاد ملي ببينيم. اين محصول نيازمند يک صندوق 
حمايتي مختص به خود است. اگر اين صندوق تاسيس 
شود، مشــكل حمايت از كشاورزان و ســاماندهي بازار 
داخلي، حمايت از بهينه سازي روش هاي كشت، تحقيق 
و توسعه بهتر شــدن كيفيت زعفران و تعريف بازارهاي 
متنوع براي آن و همچنين مشكل صادرات و برند سازي 
همزمان و طي يک پروسه 5 ساله قابل حل است. بعد از 
5 ســال هم دولت مي تواند موجودي خود را از صندوق 
بردارد و اداره آن را كاملا به دست اندركاران زعفران واگذار 
كند. اين طرح متاسفانه مورد توجه مسئولان ارگان هاي 
ذيربط قرار نگرفته است. اميد ما اين است كه با توجه به نياز 
كشور به صادرات و اهميتي كه زعفران دارد، رويكردهاي 
شــعارگونه به اين محصول عوض شود و شاهد حمايت 

واقعي و عملي از آن باشيم. 

»كسب وكار« ازمشكلات كشت وكار و صادرات طلاي سرخ ايران گزارش می دهد 

جاي خالي صندوق ملي زعفران

8 ميليون و 80 هزار تن گندم از 
كشاورزان خريداری شد

مديرعامل شركت بازرگاني دولتي ايران گفت: 
150 ميليارد ريال مانده مطالبات گندم كاران 
از سوي شركت بازرگاني دولتي ايران تامين 
شد تا به حساب كشــاورزان واريز شود. علي 
قنبري گفت: مبلــغ 150 ميليارد ريال مانده 
مطالبات گندمكاران از سوي شركت بازرگاني 
دولتي ايران تامين شد تا به حساب كشاورزان 

واريز شود. 
مديرعامل شــركت بازرگاني دولتي ايران اظهار 
داشت: بيش از 94 هزار ميليارد ريال براي خريد 
8 ميليون و 80 هزار تن گندم در سال جاري به 
كشاورزان پرداخت شد. با خريد اين مقدار گندم 
و پرداخت كامل بهــاي آن به گندمكاران، فصل 
خريد تضميني سال 1394 به پايان رسيد. وي 
با اشــاره به خريد 8 ميليون و 80 هزار تن گندم 
اعلام كرد: 1022 مركز خريد مستقر در سراسر 
كشور در سال جاري توانستند با تحويل گرفتن 
بيش از يک ميليون و 300 هزار محموله گندم 
از كشاورزان، فصل خريد تضميني گندم داخلي 
را با موفقيت به پايان برسانند. قنبري افزود: رقم 
پرداختي به كشاورزان مبلغ 94 هزار و 60 ميليارد 

ريال بوده است. 
به گزارش فارس، مديرعامل شركت بازرگاني 
دولتي ايــران تصريح كرد: امســال باوجود 
كاهش بارش ها، با ايجــاد انگيزه و حمايت از 
كشاورزان، حدود يک ميليون و 400 هزار تن 
گندم بيشتر از سال گذشته در كشور خريداري 
شد، تا باوجود ذخاير اســتراتژيک اين كالا، 
نيازي به واردات گنــدم براي تامين آرد مورد 

نياز واحدهاي خبازي نداشته باشيم. 

خبر

شــيريني ها از جملــه خوراكي هايي 
هســتند كه همه آن ها را دوست دارند 
و حاضرند حتي قيمت هاي بالايي براي 
آن بپردازند. به همين دليل شــيريني 
فروش ها معمولا كسب وكار خوبي دارند 
درست برخلاف كشــاورزاني كه توليد كننده اصلي محصولاتي 
هستند كه كسب وكار شيريني فروشــي ها روي آن مي چرخد. 
علاوه بر كشاورزان، كارخانه هاي توليد قند وشكر نيز از قيمت هاي 
فروش خود راضي نيســتند و معتقدند زحمات كشاورز و هزينه 
كارخانه دار تبديل به سود براي كارخانه هاي شكلات و شيريني و 

صنايع غذايي مي شود. 

يارانه هايي که بسیار ديرپرداخت مي شوند 
مهدي حاتمي كارشناس صنايع قند شــركت نقش جهان، درباره 
زنجيره معيوب صنايع قند وشــكر ايران به »كسب وكار« گفت: در 
كشــور ما نه كشــاورز و نه كارخانه دار، هيچ كدام مقصر نيستند. 
كشاورزان از اينكه پولشــان با تاخير پرداخت مي شود گله مندند و 
كارخانه ها هم از اينكه دولت يارانه هاي آنان را نمي پردازد، شكايت 
دارند و مي گويند تا دولت پول ما را نپــردازد ما هم نمي توانيم پول 
كشاورزان را بپردازيم. وي درباره قيمت فروش شكر گفت: دولت هر 
ســاله قيمتي را براي كارخانه ها مصوب مي كند كه اين قيمت اصلا 
متناسب با هزينه كارخانه نيست و بسيار پايين است. براي جبران اين 
تفاوت قيمت دولت مابه التفاوت را بايد به كارخانه بپردازد اما اين مابه 
التفاوت علاوه بر ناكافي بودن، هميشه بسيار دير پرداخته مي شود كه 
همين مساله باعث ديرشدن پرداخت پول كشاورزان مي شود. اين 

مساله روي توليد سال بعد هم بسيار موثر است. 

واردات سالانه يك میلیون تن شكر
حاتمي درباره امكان خودكفايي كشــور در توليد قند وشكر گفت: 
مصرف سالانه شكر در كشور حدود 2ميليون و پانصد هزار تن است 
كه يک ميليون و پانصد هزار تن در كشــور توليد مي شود و بقيه از 
راه واردات تامين مي شــود. وي در ادامه گفت: ما ظرفيت هاي لازم 
براي خودكفايي را داريم. وضعيت ما در صنايع قند درســت شبيه 
كشور تركيه اســت كه اكنون به خودكفايي كامل رسيده است. اما 
اگر بخواهيم خود را با كشــور تركيه مقايسه كنيم مثل اين است كه 
بگوييم فوتبال ايران و اســپانيا چه تفاوتي دارند. تركيه توانســته با 
برنامه ريزي و مديريت طولاني مدت، در همه بخش هاي كشاورزي از 
كاشت، داشت تا برداشت، خود را ارتقا ببخشد و به خودكفايي برسد. 
در واقع اصلي ترين عامل مشكلات صنايع قند وشكر در كشور ما، عدم 
مديريت و برنامه ريزي درست است. دولت با تعيين قيمت مصوب، با 
وجود كنترل بازار به كارخانه ها ضربه مي زند و با نپرداختن به موقع 

يارانه ها، موجب اختلال در زنجيره توليد مي شود. 

افزايش تعرفــه وحمايت از تولیــد داخل، عامل 
خودکفايي 

اين كارشــناس صنايع قند بيان كرد: شــكري كه بــا هزينه بالاي 

آب و بــرق و گاز در كارخانه هــا توليــد مي شــود، كيلويي 2300 
 تومان فروخته ودر شــيريني پزي ها و كارخانه هاي صنايع غذايي 
مصرف مي شود.  قيمت يک كيلو شيريني كه ماده اصلي آن شكر 
است، به 30هزار تومان هم مي رســد. اين قيمت ها اصلا با هم 
همخواني ندارد.  شيريني فروشي ها هزينه هاي بسيار كمتري 

نســبت به كارخانه ها دارند ولي سود بيشــتري مي برند. وي 
درباره واردات شكر گفت: قيمت واردات شكر بسيار پايين تراز 

هزينه هاي توليد آن در كشور است.
 بــه هميــن دليــل عــده اي بــه صــورت گســترده كار 
واردات شــكر را انجــام مي دهنــد. در واقــع ايــن يكي از 

سياســت هاي كشــورهاي صادركننــده شــكر اســت كه 
قيمت واردات را بســيار پايين تــر از توليد آن در كشــورها 
 قــرار مي دهندتا اين كشــورها هميشــه بــه واردات تمايل

 داشته باشــندكه دولت بايد با افزايش تعرفه ها و حمايت از 
توليد داخل، مانع واردات و ضربه ديدن كشاورزان شود. 

خبات پاداشي از چغندركاران استان آذربايجان غربي به »كسب 
وكار« گفت: هزينه پارسال كشاورزان، سه ماه است كه پرداخت 
شده است. علاوه براين واردات شكر در فصل برداشت آن، موجب 
انباشته شدن شكر در انبارها مي شود و به همين دليل كارخانه ها 

تمايلي به خريد چغندر قند از كشاورزان ندارند. 

»كسب و كار« از وضعيت توليد قند و شكر گزارش می دهد

تلخي کام چغندرقندکاران از شكر وارداتي
كارخانه هاي قند از قيمت شكر مصوب دولت ناراضي اند



7

I N FO@biznews. ir

www.kASBOKARNEWS. ir1401روزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2691| شنبه 8 بهمن ماه

اصناف

مكانيســين در لغت به معني كسي 
اســت كه از مكانيك مطلع اســت. 
مكانيــك در حالت كلي واژه بســيار 
وســيع و گســترده اي اســت. در 
دانشــگاه ها و مراكــز آكادميــك 
رشــته هاي مختلفي در اين زمينه وجــود دارد كه در اغلب 
موارد بسيار پيچيده و مهم است. اما در اصطلاح مردم جامعه، 
مكانيك به تعميركنندگان خودرو و نهايتا ماشين آلات گفته 

مي شود. 
هرچند مكانيك خودرو و ماشــين آلات شايد نسبت به ساير 
گرايش هاي مكانيــك همچون مكانيك ســيالات، مكانيك 
كوانتوم و ... از پيچيدگي كمتري برخوردار باشد اما بسيار مهم 
و خطير است. به خصوص كه به طور مستقيم با جان و سلامتي 
انسان ها و اموال ايشان در رابطه اســت. به همين دليل شايد 
بتوان گفت كه اتحاديه مكانيسين ها يك اتحاديه فني است و 
بايد همواره اعضای آن را به روز نگهداشته و آموزش هاي ضمن 

كار را براي اعضا اجرا كرد. 
تمام كساني كه ماشين دارند، اين دل نگراني را نيز دارند كه 
امكان دارد يك باره ماشينشان وســط خيابان خاموش شود 
يا آنكه صبح از خواب بيدار شــوند و پشت فرمان خودرو قرار 

بگيرند اما هر چقدر استارت بزنند، ماشينشان روشن نشود. 
در چنين شرايطي مالك خودرو هر مقام، منصب و سرمايه اي 
كه داشته باشــد، بايد نزد مكانيك برود. اگرچه خراب شدن 
خودرو چيز دور از ذهني نيست، اما مساله آن است كه چگونه 
خــودرو را تعمير كنيم؟ چــه لوازمي بخريــم؟ آن را از كجا 
تهيه كنيم و در نهايت به چه فردي اعتمــاد كنيم كه بتواند 
خودرويمان را به درســتي و بدون آنكه دردسر ســاز بشود، 

تعمير كند؟ 

فعاليت 2200 واحد جواز دار
رئيس اتحاديه مكانيسين هاي تهران در گفتگو با »كسب وكار« 
گفت: اين اتحاديه حدود 2200 واحــد جواز دار دارد و تعداد 
زيادي واحد بي جواز نيز در اين بخش مشغول فعاليت هستند 
كه متاســفانه تعداد واحدهاي غيرمجاز فعــال در اين صنف 

بيشتر از واحدهاي جواز دار است. 
عليرضا نيك آيين افزود: در راســتاي برخــورد با واحدهاي 
غيرمجاز، تهــران به 15 منطقه تقســيم شــده و 15 اكيپ 

بازرسي براي اخطار و شناســايي اين واحدها در اين مناطق 
ورود مي كنند. 

وي افزود: با شناسايي اين واحدها برخوردهاي قانوني با آنها 
انجام مي شود. سياست ما پلمب واحدهاي غيرمجاز نيست، ما 
قصد داريم اين واحدها براي اخذ مجوز اقدام كنند و به صورت 

مجاز به فعاليت خود ادامه دهند. 
به گفته نيك آيين، در اتحاديه مكانيسين ها، يك واحد مجزا 
براي رسيدگي به شكايات مستقر شده است. اين واحد آماده 
پذيرش شــكايت هاي مردم از مكانيسين هاســت. به محض 
ورود شاكيان، فرم هايي توسط پرسنل اتحاديه و خود شاكي 
تكميل مي شود و اسناد و مدارك شــاكي نيز، به آن ضميمه 
مي شود. كارشناس فني اتحاديه، خودرو را تحت بررسي فني 
قرار مي دهد. در انتها روزي مقرر مي شــود و با حضور شاكي، 
نظر نهايي توسط قاضي اتحاديه اعلام مي شود. كل اين پروسه 

معمولا 5 يا 6 روز زمان مي برد. 

90 درصد شكايات، از مكانيك هاي بدون مجوز
اتحاديه معتقد اســت كه 90 درصد شكايات، از مكانيك هاي 
بدون مجوز است. موضوع اكثر شــكايات هم استفاده از لوازم 
تقلبي است. اخيرا كپي هايي كه از لوازم يدكي ماشين صورت 
مي گيرد، بسيار دقيق شده و تشخيص آن مشكل است و اين 

هم مساله را پيچيده تر كرده است. 
البته مي توان گفت منشأ اكثر مسائلي كه موضوع شكايات اند، 
مربوط به اخلاق كسب هستند. اتحاديه سعي كرده است علاوه 
بر گذاشــتن دوره هاي آموزش فني و برگزاري سمينارهاي 
آموزشي، با تشــكيل كلاس هاي مكاســب كه در آن احكام 
مربوط به كسب و كار آموزش داده مي شود، مسائل اخلاق در 

كسب را نيز مورد حل و فصل قرار دهد. 
رئيس اتحاديه مكانيســين هاي تهــران در ادامه به ضرورت 
برخورد با واحدهاي غيرمجاز اشاره و تاكيد كرد: در برخي از 
اين واحدها در زمان تعمير اتومبيل، اقدام به جابه جايي لوازم 
يدكي ماشــين مي كنند و لوازم كهنه را به جاي لوازم نو قرار 

مي دهند. 
وي افــزود: اين دســته از واحدها، ماليــات و بيمه پرداخت 
نكرده و از طرفي اجرت و دستمزد چند برابر از مردم دريافت 
 مي كننــد و اين موضــوع از مهم ترين معضــلات اين صنف 

محسوب مي شود. 

جولان قطعات يدكي تقلبي خودرو در بازار
نيك آيين ادامه داد: جولان قطعــات يدكي تقلبي خودرو در 
بازار نيز موجب نگراني مكانيك ها و مردم شــده اســت. اين 
قطعات تقلبي خارجي به قدري ماهرانه بسته بندي شده اند كه 
 مصرف كنندگان به ســختي مي توانند آنها را از قطعات اصلي

 تمايز بدهند. 
ايــن اجنــاس و قطعــات تقلبي، عــلاوه بر اينكــه موجب 
مي شــوند تا دارندگان خــودرو مجبور باشــند هــر هفته 
قطعه جديــدي را براي خــودروي خود خريــداري كنند، 
 به شــدت آنهــا را در معــرض خطــر تصادف هاي شــديد

 هم قرارمي دهــد. تعميركاراني كه از ما پروانه كســب دارند 

جنس هاي تقلبي يا بدون كيفيت را روي اتومبيل نمي بندند. 
به هرحال دراين  بين اين مردم هستند كه بايد خسارت مالي 
و احتمالا جاني اين سهل انگاري ها و عدم نظارت را بپردازند. 
ضعف نظارت دستگاه هاي ذي ربط و ورود و عرضه لوازم يدكي 
تقلبي موجب شده تا بخش خدمات تعميراتي خودروها با يك 
مشكل جدي مواجه باشد و اين ســاماندهي نمي شود مگر با 

نظارت جدي و برخورد با متخلفان اين حوزه. 
موضوع تداخل صنفي مكانيسين ها با فروشندگان 

قطعات يدكي
وي همچنين درباره موضوع تداخل صنفي مكانيســين ها با 
فروشندگان قطعات يدكي اظهار داشت: تداخل صنفي تعريفي 

دارد كه بايد آن را مدنظر قرارداد اگر همكاران ما در مغازه شان 
قطعات يدكي مورد نياز و ضروري دارنــد نبايد گفت تداخل 

صنفي كرده اند.
 شما در نظر بگيريد در اورژانس بيمارستان برخي داروها براي 
رسيدگي به بيماران اورژانسي هميشه موجود است و پس از 
رفع و رجوع آن دارو مجددا تامين مي شود. در كار ما هم بعضي 

قطعات ضروري است.
 لذا خودرويي كه در ساعت غيركاري تعمير فوري نياز دارد بايد 
خدمت و قطعه مورد نظر را تامين كرد. بنابراين برخي قطعات 
كه در تعميرات فوري نياز است بايد در تعميرگاه ها باشد و غير 

از اين تخلف است. 

رئيس سابق اتحاديه مكانيسين هاي تهران در گفتگو با »كسب وكار«: 

اجرت غيرمنصفانه در مكانيكي هاي غيرمجاز

پخت شــيريني و ايجــاد واحدهای 
شيرينی پزی تاريخ مشخص و مدوني 
ندارد ولي مي تــوان گفت كه در تمام 
ادوار از بدو تشــكيل زندگي دســته 
جمعي انسان هاي اوليه با آنها  همزاد 
و قرين بوده و با پيدايش تقسيم كار و ايجاد تخصص در جامعه 
و پيشرفت صنعت و ايجاد جوامع متمدن امروزي اين صنعت 
)شيريني سازي( به صورت صنعتي مستقل در عرصه بازار كار به 
همگان شناسانده شد و رفته رفته در جامعه به عنوان حرفه اي 
هنري زينت بخش و شادكامي همگان را در منزل، مجالس و 
محيط اداري فراهم كرد و جايگاه ويژه اي به خود اختصاص داد. 
امپراتوران ايران زمين براي برگزاري جشن ها و اعياد و سده ها 
در همه جا از پاســارگاد و تخت جمشــيد، تا طاق كسري با 
شيريني از مهمانان پذيرايي می كردند و اين كار باعث رونق و 

تكاپوي بيشتر اين صنف می شد. 
ايران با داشــتن وســعت زياد و شــرايط اقليمــي متفاوت، 
شيريني هاي مخصوص هر ناحيه را دارد كه به عنوان سوغات و 
تحفه آن منطقه توليد و عرضه مي شود. به عنوان مثال، اصفهان 
)گز، سوهان، پادرازي و...( كرمانشاه )كاك و نان برنجي، يوخه 
و...( يزد )باقلــوا، قطاب، حاجي بادام، پشــمك و...( و كرمان 

)كلمبه، خرمايي و...( را دارند. 
در كلان شــهر تهران مصرف انواع شيريني بسيار رايج است و 
از اينرو تعداد قنادي هاي بزرگ و كوچك كه برخي از آنها به 
برندهاي معروفي در سطح شــهر تبديل شده اند، بسيار زياد 
است. در هر منطقه اي از شهر چند واحد قنادي وجود دارد كه 
همواره مغازه قنادي آنها شلوغ است، به طوري كه مي توان تنوع 

را در انتخاب هاي مشتريان ديد. 
رئيس اتحاديه قنادان تهران در گفتگو با »كسب وكار« گفت: 
كارمان بد نيســت، اما اينطوري ها هم كه مي گويند، كارمان 
سكه نيست. باتوجه به سختي هايي كه كار قنادي دارد، نسبت 
به زحمتي كه در قنادي كشــيده مي شــود، اينكار درآمدي 
ندارد. خيلي ها زرق و برق قنادي ها را مي بينند و فكر مي كنند، 
كارمان خوب اســت. علي بهره مند افزود: شرايط ركود رو به 
اتمام اســت. اميدواريم كه يك دوران شكوفايي خيلي خوب 
و شادي در اصناف مشــاهده كنيم. اين اثر بيش از آنكه ما و 
همكاران مان را براي افزايش فروش خوشحال مي كند به دليل 
اينكه نشــانه اي از بهبود شــرايط اقتصادي مردم است باعث 
شادي ما خواهد شد. شكرخدا صنف شيريني فروشان و قنادان 
به خاطر اينكه با خورد و خوراك مردم سركار دارد اوضاع بدي 
ندارد. هرچند اين روزها مصادف با ايام محرم و صفر اســت و 

جشن ها و مهماني ها برگزار نمي شود اما فروش خوب است. 
اين فعال صنفي اظهار داشــت: خوشــبختانه ما تنها صنفي 
هستيم كه واحد بــدون پروانــه نداريــم. آنهايي هم كــه 
پروانه نگرفته اند، در حال تشــــكيل پرونده هســتند و در 
واقع عضويت شــان پذيرفته شــده اما دنبال پيگيــري هاي 

بعدي هســتند. 

بهره مند با اشــاره به كيفيت شــيريني ايراني گفت: تنوع و 
كيفيت شيريني هاي توليد شده در كشــور بالاست. در هيچ 
كجاي دنيا ايــن همه تنــوع در توليد شــيريني نداريم. در 
كشورهاي آلمان و ايتاليا هم شيريني زياد توليد مي شود ولي 
اين همه تنوع شيريني ايراني را ندارند. رئيس اتحاديه قنادان 
تهران در ادامه با اشــاره به صادرات شــيريني ايراني توضيح 
داد: شيريني هاي خشــك، نخودچي ايراني كه در همه جاي 
دنيا زبانزد اســت و اخيرا زولبيا و باميه به كشورهاي آفريقاي 

جنوبي، كشوهاي اروپايي، كانادا و استراليا صادر مي شود. 
اين مقام مسئول با اشاره به اين موضوع كه مردم كشور ما علاقه 
وافري به شــيريني جات دارند، بيان كرد: بازار شيريني جات 
در ســال جاري تا حد قابل قبولي مساعد ارزيابي مي شود و با 
توجه به اين موضوع كه اين محصول پر طرفدار در سال جاري 
با افزايش قيمت روبه رو نخواهــد بود انتظار مي رود بازار آن با 
ركود مواجه نشود. بهره مند درباره قيمت انواع شيريني ها در 
بازار بيان كرد: در حال حاضر هر كيلو شيريني تر درجه يك به 
قيمت 15 هزار تومان عرضه مي شود و قيمت شيريني خشك 
كه شامل زبان، پاپيون و برنجي است بين 12هزار تا 1۳ هزار 

تومان است، شيريني گل محمدي نيز در قنادي ها با قيمت 12 
هزار تومان به فروش مي رسد. 

شيريني هاي توليد شده ايران در هيچ كجاي دنيا 
يافت نمي شوند

رئيس اتحاديه قنادان تهران درباره چگونگي دعوت اتحاديه 
متبوع خود به نمايشگاه نان آلمان عنوان كرد: قبل از بازديد 
از نمايشگاه »ايبا« در كشور آلمان، در سميناري با آقاي پيتر 
بيكر رئيس اتحاديــه جهاني نان درباره قنادي هاي كشــور 
مذاكراتي انجام داديم و مقرر شــد كه ايشــان براي بازديد از 
واحدهاي صنفي قنادي به ايران ســفر كنــد. علي بهره مند 
در ادامه بيان كرد: پس از بازديد رئيــس اتحاديه جهاني نان 
از واحدهاي صنفي قنــادي در پايتخت، وي اذعان داشــت 
شــيريني هاي توليد شــده ايران در هيچ كجــاي دنيا يافت 
نمي شــود؛ چرا كه تنوع محصــولات و مواد بــه كار رفته در 
آن بســيار بالا بوده و همين موضوع طعم اين شــيريني ها را 
بي نظير كرده است. به دنبال اين ديدار با ارسال دعوتنامه از ما 
درخواست شد تا در نمايشگاه »ايبا« شركت كنيم. بهره مند 

در ارتباط با برگزاري نمايشگاه بين المللي نان در كشور آلمان 
تصريح كرد: طي حضور در اين نمايشگاه كه با همراهي رئيس 
اتحاديه نان هاي حجيم و نيمه حجيم انجام پذيرفت، در بازديد 
از آكادمي ملي نان در كشــور آلمان، مقرر شد اتحاديه صنف 
قنادان و نانوايان حجيم و نيمه حجيم در جهت تبادل اطلاعات 
با آكادمي ملي نان در اين كشور همكاري هاي لازم را داشته 
باشــند. وي با تاكيد بر بالا بودن كيفيت نان در كشور آلمان 
بيان كرد: اميد مي رود كه در آينــده اي نزديك با وارد كردن 
تكنولوژي هاي روز دنيا از كشــورهايي نظير اتريش، تركيه و 
آلمان در زمينه پخت و توليد نان، كيفيــت اين محصول در 

كشور ارتقا يابد. 
رئيس اتحاديه قنادان تهران در ادامــه از راه اندازي آكادمي 
نان و شيريني در ايران خبر داد و گفت: در نشستي با پيتر بكر 
مقرر شد تا آكادمي نان و شــيريني در ايران تاسيس شود تا 
قنادان بتوانند از كارگران ماهر و آموزش ديده و آشنا با اصول 
شيريني پزي در پخت استفاده كنند، چرا كه اكنون كارگر ماهر 

به مشكلي براي كارفرمايان تبديل شده است. 
به گفته بهره مند، در نمايشــگاه Ibex 2015 كه نمايشگاه 

صنعت نان ايران اســت از نمايندگان نان و شيريني در آلمان 
دعوت به عمل آمده تا ضمن بازديد از نمايشگاه Ibex زمينه 
اقدامات اوليه براي همكاري هاي دو كشور فراهم شود. رئيس 
اتحاديه قنادان تهران در بخش بعدي گفته هاي خويش با اشاره 
به تداخل صنفي قنادان و فانتزي پزي ها اظهار داشت: در كشور 
آلمان طبق قانون نظام صنفي قنــادي و نانوايي با هم ادغام 
شده است، اما طبق قانون نظام صنفي در ايران نان و شيريني 
از يكديگر جدا ســت و عدم توجه به اين موضوع مشكلاتي را 
براي صنف قناد ايجاد كرده است، چرا كه در برخي از واحدهاي 
فانتزي پز شــيريني هاي بي كيفيتي پخت مي شود كه بر كار 
قنادان نيز تاثير گذاشته است، كه با پيگيري هاي انجام شده 
از سوي اتحاديه قنادان تهران تداخل صنفي به دليل تجميع 
اتحاديه ها تا پايان ســال رفع خواهد شد. بهره مند در پايان با 
ارزيابي مثبت از صنف قنادان در تهران گفت: در حال حاضر 
كيفيت شيريني در تهران مطلوب بوده و هيچ گزارشي مبني 
بر نارضايتي مردم اعلام نشده است. با توجه به اينكه قيمت ها 
به واقعيت نزديك شده مي توان انتظار داشت توليد شيريني 

وضعيت بهتري داشته باشد. 

رئيس سابق اتحاديه قنادان تهران در گفتگو با »كسب وكار« خبر داد

راه اندازي آكادمي نان و شيريني در ايران
صادرات زولبيا و باميه به اروپا و استراليا
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تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

بي خبر از درد خودپرستي
يكي از شاگردان شيوانا صبح زود براي خريد به شهر رفت و غروب خسته و دست 
خالي نزد شيوانا آمد و گفت: امروز همه مردم شهر و فروشنده ها با من دشمن 
بودند. مي خواستم از ميوه فروشي سيب بخرم، تا سراغ بهترين سبدش رفتم و 
خواستم ميوه هاي درشت آن را بردارم به من پرخاش كرد. من هم به او گفتم كه 

از يك مغازه ديگر ميوه مي خرم و او دوباره با من بدسخني كرد. 
رفتم برنج بگيرم تا خواستم با فروشنده سر شوخي را باز كنم از دست من دلخور 
شد و گفت كه به من برنج نمي دهد و ديگر به من محل نگذاشت. بقيه مغازه ها 

هم همين رفتار را با من داشتند. فكر كنم امروز همه آنها با من دشمن بودند.
شيوانا با لبخند گفت: و تو گمان مي كني رفتار و حرف هاي خودت در اين بين 
هيچ اشكالي نداشتند و اين بقيه آدم ها هستند كه خوب بودن و شوخ  بودن و 

بي قصد و نيت بودن تو را درك نمي كنند؟ درست است؟
شاگرد با حالتي مطمئن گفت: معلوم است كه چنين است. من در اين بين كاملا 

بي تقصيرم و هرچه هست مربوط به خود آنهاست.
شيوانا گفت: وقتي كسي مطمئن است كه كاملا بي عيب و نقص است و بر اين 
اســاس درباره رفتارهاي ديگران قضاوت مي كند، بدانيد كه او دچار مشكل 
نديدن حقيقت شده و هيچ راهي براي كمك به او وجود ندارد. امروز با چند نفر 
از دوستانت براي خريد به شهر رفتي. آيا مردم شهر با آنها هم چنين برخوردي 

داشتند!؟
شاگرد با خنده گفت: معلوم است كه نه،آنها فقط با من دشمن بودند.مردمان شهر 
طاقت خوبي هاي بيش از حد من را نداشتند و به همين خاطر با من غير دوستانه 
برخورد كردند.شيوانا با تبسم گفت: متوجه دليل دشمني آنها با تو شدم. نزد 
خودت بيش از حد بي تقصير هستي و ذهن تو بيش از حد تعادل ، ديگران را در 

اتفاقات زندگي مقصر مي داند.

كليشه ها ،كليشه ها ، منم مي خوام معروف بشم
يكي از مهم ترين سختي هاي كار تبليغات، 
سواي مسائل امكان سنجي و شناخت جامعه 
مخاطب، گرفتاري ســر و كله زدن با خود 
سفارش دهنده آگهي هم هست.كساني كه 
در موسسات تبليغاتي كار مي كنند، به ويژه 
آنهايي كه كار خاص و متفاوت براي شــان 
اهميــت دارد، گرفتار ســليقه هاي خاص 
سفارش دهنده هم هستند. به هر حال كارفرماست كه دارد پول ساخت و انتشار 
آگهي را مي دهد و راضي كردن او يكي از مهم ترين گردنه هاي كمپين تبليغاتي 
است. اخيرا تيزر طولاني يك مركز بزرگ فروش فرش در تهران، دائما در تلويزيون 
پخش مي شود؛ تيزر در ساختاري كاملا كليشه اي، با دكلمه اي شاعرانه درباره 
آن مجتمع و فرش ها شروع مي شود و تصاويري از چند فرش و خط نستعليق 
و چشم هايي كه بيدار مي شــوند تا باور كنند اين يك خواب نيست، ادامه پيدا 
مي كند. ساختار تيزر به قدري ساده و بي دليل طولاني است كه مخاطبي كه چند 
بار آن را ببيند، ممكن است حتي نسبت به پيام مقاومت ذهني و واكنش منفي 
داشته باشد. واقعيت اين است كه روش تكرار در پيام هاي بازرگاني، طبق مطالعات 
مشهوري كه وجود دارد، تا حد مشخصي مي تواند مخاطبان را جذب كند؛ اما 
تكرار بيش از حد، بر اساس همان منحني مشهور، ممكن است مخاطب را اشباع 
و دچار اضافه بار اطلاعاتي و تبليغاتي كند؛ وقتي يك تيزر طولاني با ساختاري 
كليشه اي و دكلمه و خودستايي بارها پخش مي شود، برخلاف نظر آگهي دهنده 
كه تصور مي كند يك تبليغات پرستيژي و نوعي برندينگ شيك را شروع كرده 
است، تيزرهاي او مي تواند حتي منجر به واكنش منفي مخاطب و بايگاني نام 

سفارش دهنده در قسمت »معمولي«هاي ذهن مخاطب شود.
براي ساخت آگهي، چه در مقام سفارش و چه در مقام ســازنده، يادتان باشد 
تبليغاتي موفق است كه بتواند مخاطب را قانع كند كه كالا يا خدمتي كه ما ارائه 
مي كنيم، حتما پديده اي خاص است كه او نبايد از آن غافل باشد. معمولي بودن، 

غمگينانه است.

خودخواه نه؛ مراقب خود باشيد
تامين ضروري ترين نيازهــا  و آرزوهاي مان 
موجب دل خوشــي  ما در زندگي اند؛ اما اين 
شــادي ها كوتاه مدت هســتند. وقتي ما به 
چيزي يا كسي فراتر از خودمان خدمت كنيم، 
ديرپاترين احســاس بامعنا بودن زندگي و 
رضايت از آن را كسب مي كنيم. بخشيدن به 

ديگران منبعي بي پايان از انرژي است. 
اما در عين حال ما در دنيايي هم زندگي مي كنيم كه در آن همواره با انتظارات 
عجيب و غريب ديگران هم دست و پنجه نرم مي كنيم. بايد به شما يادآوري كنم 
كه قرباني كردن خودتان براي كمك به ديگران در بلندمدت براي ديگران هزينه  اي 
ندارد؛ اما براي شما چرا. خودخواهي يعني لذت بخش ساختن زندگي خودتان به 
هزينه ديگران؛ اما مراقبت از خود يعني اطمينان حاصل كردن از تامين نيازهاي 
اساسي تان در زندگي. بدين ترتيب شــما از مشكلات خودتان رها مي شويد و از 

ارزش آفريني براي ديگران انرژي به دست مي آوريد. 
برخلاف ماشين ها، از انســان ها انتظار نمي رود در بالاترين ظرفيت براي مدت 
طولاني كار كنند. به جاي آن ما انسان ها طوري ساخته شده ايم كه بايد تقريبا 
در هر ۹۰ دقيقه بين صرف يك واحد انرژي، براي كســب انرژي جديد وقفه اي 

ايجاد كنيم. 
حجم ساعاتي كه كار مي كنيد ارزش ايجاد شده توسط شما را تعيين نمي كند؛ بلكه 
ميزان انرژي ای كه در ساعات كاري تان مي آوريد مهم است. هر چقدر با مهارت 
بيشتري خود را بازسازي كنيد، انرژي ای بيشتري هم خواهيد داشت. انسان هاي 
داراي بهترين عملكرد ـ موسيقي دان ها، شطرنج بازان و قهرمانان ورزشي ـ معمولا 
به همين شكل تمرين مي كنند: بيشتر از ۴ و نيم ساعت در روز تمرين نمي كنند. 

آنها از بيشتر ما هم بيشتر مي خوابند و چرت هاي بيشتري هم مي زنند. 

حكايت مديريتي

نقد تبليغات

سلامت شغلي

مدير ماهر شدن چيزي نيست كه يك شبه اتفاق بيفتد، 
ولي از راه انضباط، سخت كوشي و تعهد به پيشرفت تجربي 
مي توان به آن دست يافت. برخلاف آنچه بعضي از مردم 
مي گويند: آدم ها مديري ماهر به دنيا نمي آيند؛ بلكه با گذر 
زمان به آن شكل در مي آيِند و هرچند آن چه در يك موردي 
مدير »ماهر« مي ســازد، هميشــه در موارد ديگر صدق 
نمي كند، چند قانون كلي وجود دارد كه مديران ماهر از 
آن پيروي مي كنند. اگر هدف تان اين است كه در كسب و 
كار يا سازمان خود مديري ماهر شويد، اين ۵۰ قانون نقطه 

شروع خوبي هستند: 
 ۱. به حرف هاي تيم تان گوش بدهيد. هميشــه به 
آنچه اعضاي تيم تان بايد بگويند گوش بدهيد، حتي اگر 

موضوعي باشد كه دوست نداريد. 
۲. به اثربخش ترين شــكل ممكن ارتباط برقرار 
كنيد. انتظارات و احساسات تان را هر چند وقت يك بار 

به روشني بيان كنيد. 
۳. كمتر صحبت كنيد. گاهي چيــزي نگفتن بهتر از 

هرچيزي گفتن است. 
۴. الگو باشيد. شخصيتي داشته باشيد كه دوست داريد 

اعضاي تيم تان آن شخصيت را داشته باشند. 
۵. پرشور باشيد. اگر درباره كســب و كارتان پرشور و 

مشتاق نيستيد، كسب و كار اشتباهي را برگزيده ايد. 
۶. ثابت قدم باشيد. در رفتارتان ثابت قدم باشيد تا اعضاي 

تيم تان بدانند چه انتظاري از شما داشته باشند. 
۷. تصميم هاي قاطع بگيريد. كارهــا را براي مدتي 
طولاني بلاتكليف نگذاريد و وقتي تصميمي گرفتيد،درباره 

آن تزلزل نشان ندهيد. 
۸. فقط در مواقع لــزوم مداخله كنيد. اگر به خوب 
كاركردن تيم تان اعتماد داريد، در امور آنها دخالت نكنيد 

مگر در مواقع لزوم. 
۹. حد و اندازه هاي خود را بشناسيد. از حد اعتدال 

خود فراتر نرويد. 
۱۰. توانايي هاي تان را بشناسيد. اگر حل اختلاف تان 
خوب است، هرازگاهي وارد عمل شــويد و اختلاف ها را 

حل كنيد. 
۱۱. نقاط  ضعف تان را بشناسيد. اگر چيزي وجود دارد 
كه خوب از عهده آن برنمي آييد، اين امر را بپذيريد و روي 

آن كار كنيد. 
۱۲. بهانه نياوريد. اگر اشــتباهي مرتكب مي شــويد، 
مســئوليت آن را بپذيريد و تقصير آن را گردن شخص يا 

چيز ديگري نيندازيد. 
۱۳. موارد پيش بيني نشده را بپذيريد. شما نمي توانيد 

از عهده پيش بيني همه چيز برآييد. 
۱۴. شريك هاي خود را با دقت انتخاب كنيد. فقط 
با كساني كار كنيد كه قبول شان داريد و مي توانيد به آنها 

اعتماد كنيد. 
۱۵. كار خوب انجام دهيد. با خودتان عهد ببنديد آدم 
خوبي باشيد و هروقت امكان داشت به مردم جامعه تان 

كمك كنيد. 
۱۶. هميشه با افراد جديد ملاقات كنيد. از هر فرصتي 
براي توسعه شبكه روابط تان و قراردادن خود در معرض 

تجربه ها و ديدگاه هاي جديد استفاده كنيد. 
۱۷. با عواطف خود در ارتباط بمانيد. ربات نباشــيد، 

احساس داشته باشيد. 
۱۸. واكنش هاي تان را تعديل كنيد. از واكنش نشان 
دادن خودداري كنيد، تا زماني كــه فرصت كنيد افكار و 

احساسات دروني تان را به خوبي بيان كنيد. 
۱۹. خوش بگذرانيد. زماني را به خــوش گذراندن با 

اعضاي تيم اختصاص بدهيد. 
۲۰. دربــاره هرچيــزي تحقيق كنيــد. پيش از 
تصميم گيري، مزايــا و معايب هر كاري را بشناســيدو 

تكليف تان را انجام بدهيد. 
۲۱. درباره هرچيزي خوب فكر كنيد. هرگز تنها به 

غريزه يا واكنش اول تان اعتماد نكنيد. 
۲۲. اعضاي تيم تان را بــا دقت انتخاب كنيد. تنها 
كساني را استخدام كنيد كه مي توانيد به آنها براي انجام 
امور اعتماد كنيد )و كســاني كه با ديگران هم به خوبي 

كنار مي آيند(. 
۲۳. تيم تان را در اولويت  قرار دهيد. تيم شما همه چيز 

است. به آنها هرچه براي موفقيت نياز دارند بدهيد. 
۲۴. فروتن باشيد. به عنوان يك مدير يا رهبر از داشتن 

ثروت، قدرت نفوذ، يا مقام تان مغرور نشويد. 
۲۵. اشتباهات  ديگران را ببخشيد. هركسي اشتباه 

مي كند. 
۲۶. خودتان را ببخشيد. سر هر چيزي خودتان را بيش 

از حد سرزنش نكنيد. به راه تان ادامه دهيد. 
۲۷. منطقي باشيد. منطقي تصميم گيري كنيد. 

۲۸. منصف باشيد. به نظرات مخالف گوش دهيد و با 
انصاف باشيد. 

۲۹. براي چيزهاي با اهميت وقت بگذاريد. چيزي به 
نام »وقت ندارم« براي چيزي كه در زندگي تان با اهميت 

است، وجود ندارد. وقت بگذاريد. 
۳۰. پيوسته بياموزيد. تا آن جا كه مي توانيد مطالعه  و هر 

وقت فرصت داشتيد در كلاس هايي ثبت نام كنيد. 
مدير ماهر شدن چيزي نيست كه يك شبه اتفاق بيفتد، 
ولي از راه انضباط، سخت كوشــي و تعهد به پيشرفت 
تجربي مي توان به آن دست يافت. برخلاف آنچه بعضي 
از مردم مي گويند: آدم ها مديري ماهر به دنيا نمي آيند؛ 
بلكه با گذر زمان به آن شكل در مي آيِند و هرچند آن چه 
در يك موردي مدير »ماهر« مي سازد، هميشه در موارد 
ديگر صدق نمي كند، چند قانــون كلي وجود دارد كه 
مديران ماهر از آن پيروي مي كنند. اگر هدف تان اين 
است كه در كسب و كار يا ســازمان خود مديري ماهر 

شويد، اين ۵۰ قانون نقطه شروع خوبي هستند: 
۳۱. همه چيز را بهتر كنيد. پيوسته در پي بهتر كردن 

روش ها، مهارت ها و فرآيندهاي كاري تان باشيد. 
۳۲. هرگز تســليم نشويد. درســت وقتي كمي 
پافشاري بيشتر مي تواند شــما را به هدف تان برساند، 

دست از تلاش نكشيد. 
۳۳. روش هاي تان را هروقت لازم بود،عوض كنيد. 

اگر چيزي كار نمي كند، روش تان را عوض كنيد. 
۳۴. هرجا لازم بود از كارهاي ناموفق تان دست 
بكشــيد. اگر درگير نبردي هســتيد كه پاياني جز 
شكست ندارد، عقب نشيني و دوباره از جاي ديگري )يا 

به روش ديگري( شروع كنيد. 
۳۵. از اشتباهات تان درس بگيريد. سعي نكنيد 

يك اشتباه را دوبار تكرار كنيد. 
۳۶. هرچيزي را بر اساس داده ها پايه ريزي كنيد. 
از تمام تصميم ها، نظرات و افكارتان با اسناد و داده هاي 

محكم و عيني پشتيباني كنيد. 
۳۷. نشانه هاي فشــار روحي را ناديده نگيريد. 
فشــار روحي حقيقت دارد و مي تواند قدرت مديريت 
يا رهبري تــان را تحت تاثير قرار دهد. اگر در ســطوح 
غيرمعمولي فشارروحي وارد شد، براي كاهش يا رهايي 

از آن اقدام كنيد. 
۳۸. بازخورد بدهيد. بگذاريد تيم تان بداند چه كاري 
را خوب انجام مي دهد و در چه كاري به پيشرفت بيشتر 

نياز دارد. 
۳۹. اعتماد كنيد، ولي نظارت هم داشته باشيد. 
به تيم تان براي انجام امور اعتماد داشته باشــيد، ولي 

هميشه پيگيري كنيد كه كارها كامل انجام شوند. 
۴۰. در دســترس باشــيد. بگذاريد افراد بدانند 
مي توانند به شــما اعتماد كنند و در اتاق تان را به روي 

هركسی كه به كمك تان نياز دارد باز كنيد. 
۴۱. با همه يكسان برخورد كنيد. پارتي بازي نكنيد؛ 
اين كار موجب انزجار مي شــود و باعث مي شود شما 

مديري بي تجربه به نظر برسيد. 
۴۲. با اعضاي تيم تان روابط نزديك برقرار نكنيد. 
رفتار دوستانه داشته باشــيد، ولي سعي نكنيد با همه 
دوست صميمي شويد. نخستين و مهم ترين چيز: شما 

مدير و رهبر تيم هستيد. 
۴۳. اعضاي تيم را دورهم جمع كنيد. از كارهاي 
گروهي يا بهانه هاي ديگر براي حرف زدن اعضا با هم و 

خوش گذراندن شان استفاده كنيد. 
۴۴. پاســخ محبت ها را بدهيد. اگر كسي به شما 
كمكي مي كند، وظيفه خود بدانيد كه پاسخ محبت اش 

را بدهيد، حتي اگر شده يك سالِ بعد. 
۴۵. پل ها را پشت ســرتان خراب نكنيد. هرگز 

رابطه اي را كاملا از زندگي تان كنار نگذاريد. 
۴۶. در تماس بمانيد. اگــر اعضاي تيم آن جا را ترك 

كردند يا تغيير مقام دادند، با آنها در تماس بمانيد. 
۴۷. زندگي شخصي تان را قرباني نكنيد. زندگي 
شخصي تان براي سلامت ذهني شــما مهم و حياتي 
اســت. هرگز آن را به خاطر مديريت يا مسئوليت هاي 

حرفه اي قرباني نكنيد. 
۴۸. راهنماها و الگوها را شناسايي كنيد. افرادي را 
پيدا كنيد كه بتوانيد به آنها نگاه كنيد و از آنها بياموزيد 

و به دقت رفتارشان را دنبال كنيد. 
۴۹. از مديريت لذت ببريد. سعي كنيد زياد از مدير 
بودن به خودتان اضطراب راه ندهيد. درعوض از تمام 

مزيت هايي كه دارد نهايت استفاده را ببريد. 
۵۰. به نصيحت ها گــوش كنيد، حتي اگر درباره 
درستي آنها شــك داريد. حتي درباره همين ۵۰ 
قانون چون همه چيز را همه كس داندو هيچ نصيحتي 
در همه موقعيت ها صادق نيست. از اين قانون ها پيروي 
كنيد، به غريزه تان اعتماد كنيد و پيوســته در جهت 
اصلاح خود بكوشيد. درنهايت با تجربه و تلاش هاي تان، 
همان مديري خواهيد شــد كه بيشتر مردم آرزوي آن 

را دارند. 
نويسنده: جيسون ديمرز
ترجمه: تحريريه نشريه بازده
منبع: انترپرينر

۵۰ قانون براي مدير ماهر بودن

عدالت در محاسبه كاركردها
نوعي نگاه

تجارت مصرف كننده با 
مصرف كننده

يكي از انــواع تجــارت الكترونيــك، تجارت 
مصرف كننده با مصرف كننده اســت كه از آن 
تحت عنوان C2C نام برده مي شود. در اين نوع 
تجارت انواع مزايده و حتي مناقصه براي فروش 
كالا از طريق اينترنت صورت مي گيرد. باب اين 
نوع تجارت با احداث سايت ebay كه بزرگ ترين 
حراجي آنلاين دنيا ست، باز شد. به دليل ناچيز 
بودن هزينه هاي مرتبط با تبليغات در اينترنت 
جهت فروش يا خريد محصولات مورد نظر، اين 
مدل از تجارت الكترونيك بين كاربران آنلاين از 

توجه بيشتري برخوردار است. 
عمدتا در اين نوع از معامله، ســامانه به شما اين 
اجــازه را مي دهد تا در نقش فروشــنده، قيمت 
اوليه اي براي كالاي خود تعيين كنيد، ســپس 
شركت كنندگان تا قبل از اتمام زمان تعيين شده 
قيمت پيشنهادي خود را ارائه داده و در نهايت شما 
كالاي خود را به بالاترين قيمت پيشنهاد شده به 
فروش مي رسانيد. كالايي كه به منظور فروش قرار 
مي گيرد، مي تواند نو و حتي دست دوم باشد؛ اما به 
اين دليل كه خريدار از توليد كننده كالا را دريافت 
نمي كند و اين خريد با واسطه صورت مي گيرد 
به نوعي فروشنده، خود نيز مصرف كننده محسوب 
خواهد شد. سعي مي شود در اين نوع از سامانه ها 
و به طور كلي معاملات آنلاين، از نظرات كاربراني 
كه قبلا آن نوع كالا را خريداري كرده اند يا حتي 
تجربه خريدي كه از آن فروشنده دارند، استفاده 
شود؛ چرا كه وجود اين نظرات و استفاده از آنها 
باعث بالا رفتن رضايتمندي مشتري خواهد شد. 
در ايران نه تنها تعداد سايت هاي موفق و پرفروشي 
كه در اين زمينه از تجــارت الكترونيك فعاليت 
مي كنند كم نيســت؛ بلكه روز به روز به تعداد 
آنها اضافه مي شود. با اين حال هنوز عدم وجود 
سايت هايي نظير ebay با همان رويكرد، سازوكار 
و وسعت در خدمات و همين طور تلاش در كسب 
رضايت مشتري محسوس است. به نظر مي رسد 
اقدام جهت تاسيس چنين سامانه اي با استقبال 
خوبي در بين كاربران آنلاين نيز مواجه خواهد شد 
كه اين خود قدمي موثر در راستاي نيل به ايجاد 

شهرهاي الكترونيكي خواهد بود. 

تجارت الكترونيك مهارت

اغلب ما عقيده داريم كــه افراد متخصص داراي 
استعداد ذاتي در حيطه مهارت شان هستند. اما 
تحقيقات نشــان مي دهند كه در واقع راز ميزان 
خوب بودن ما در يك زمينه خاص، به اشتياق ما 
براي سخت كوشي براي كسب آن مهارت وابسته 

است و نه استعداد ذاتي ما. 
خبر بد اين اســت كــه تمرين كردن نــه تنها 
مهم ترين عنصر براي متخصص شــدن در يك 
مهارت است؛ بلكه ســخت ترين و كم لذت ترين 
آن در كوتاه مدت نيز است. اما نكته مثبت اينكه 
پاداش و لذت حاصل از كســب تخصص در يك 
مهارت وصف ناپذير است. براي دستيابي به تعالي 
در هر مهارتي، اســتراتژي ۵گانه زير پيشــنهاد 

مي شود: 
به دنبال علاقه و عشق خود برويد: در غير 

اين صورت كم خواهيد آورد. 
ابتدا سخت ترين كار را انجام دهيد: اغلب 
متخصص ها ســخت ترين كار را صبح زود، وقتي 
كه ميزان انرژي بالا و حواس پرتي كمتر اســت، 

انجام مي دهند. 
به شدت تمرين كنيد: جلسات تمريني خود را 
به 3 قسمت ۹۰دقيقه اي در هر روز تقسيم كنيد. 
بيشــترين ميزاني كه فرد قادر بــه حفظ تمركز 
است ۹۰دقيقه اســت و غالب متخصصان بيشتر 
از ۴ساعت و نيم در روز تمرين نمي كنند. بعد از 
هر ۹۰دقيقه مقداري اســتراحت كنيد. در زمان 

استراحت نيم كره راســت مغز كنترل را به عهده 
مي گيرد و يادگيري تسريع مي شود و غالبا در اين 
مواقع است كه ايده هاي خلاق به ذهن مي رسد. 

از افراد خبره بازخورد بگيريد: بازخوردهاي 
ســاده و دقيق تاثيرگذارتر هستند و فرد توانايي 
پياده ســازي آنها را داد. بازخورد بيش از اندازه و 
مداوم مي تواند ايجاد اســترس كرده و يادگيري 

را مختل كند. 
تمرين كردن را تبديل به عادت كنيد: هيچ 
كس اراده و انضباط كافي براي تمرين های مداوم 
و شــديد را ندارد. در عوض بــراي انجام وظايف 
دشوار زمان هاي مشــخص تعيين كنيد و از آن 

تخطي نكنيد. 

۵ نكته براي عالي بودن در همه كارها

يكي از مشــكلات آخر ماه همه ســازمان ها، تهيه تايم شيت ماهانه 
توسط ما كارشناسان و تاييدش توسط مديران است: خيلي وقت ها 
تايم شــيت ناقص اســت، كاركنان در كارت كشــيدن يا رد كردن 
مرخصي و ماموريت هاي شــان اشــتباه مي كنند و ... اما يك اشكال 
اين شيوه محاســبه كاركرد اين اســت كه هيچ توجهي به كيفيت 
كار آدم ها ندارد. مثلا اينكه كسي كارش را سريع تر از ديگران انجام 

دهد، اينكه تفاوت كيفيت خروجي كار آدم ها چطور بايد مشــخص 
شود و اينكه تفاوت حجم كار آدم ها چطور بايد معلوم بشود؟ معمولا 
در ســازمان ها تلاش مي شود اين مشــكل بزرگ با توجيهاتي مثل 
تفاوت حقوقي، آيتم هــاي اضافه بر حقوقي مثــل كارانه و پاداش و 
 ... توجيه شــود؛ اما اينكه چقدر مديران در ايــن راه موفق بوده اند، 

سوال ديگري است.


